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1. Introducció

La violència de gènere s'ha constituït de manera invisible durant dècades, i és una de

les manifestacions més clares de la desigualtat, subordinació i de les relacions de poder dels

homes sobre les dones. L'Organització de Nacions Unides a la IV Conferència Mundial de

1995 va reconèixer, ja que la violència contra les dones és un obstacle per assolir els

objectius d'igualtat en termes de drets d'humans i llibertats fonamentals. A més, la defineix

àmpliament com una manifestació de les relacions de poder històricament desiguals entre

dones i homes. Ja no és un «delicte invisible», sinó que produeix un rebuig col·lectiu i una

evident alarma social.

Segons l'informe de la Prefectura de l'estat sobre Llei orgànica 1/2004, de mesures

de protecció integral contra la violència de gènere, els poders públics no poden ser aliens a la

violència de gènere, que constitueix un dels atacs més freqüents a drets bàsics com la

llibertat, la igualtat, la vida, la seguretat i la no discriminació proclamada a la nostra

Constitució.

En l'àmbit institucional i polític, veiem com s'han fet esforços per visibilitzar aquesta

desigualtat, crear normatives i polítiques públiques d'igualtat i s'han creat campanyes de

sensibilització per conscienciar la població. Tot i aquest avenç normatiu i polític, veiem com

la violència de gènere es manifesta de diverses i múltiples maneres en la societat actual, i

malgrat aquestes estratègies per erradicar el fenomen, persisteix.

Segons la Macroencuesta de Violencia contra la Mujer de 2019, 1 de cada 2 dones

(57,3%) residents a Espanya de setze anys o més han patit violència al llarg de les seves vides

per ser dones. Del total de dones el 13,7% (2.802.914 dones) han patit violència sexual al

llarg de la vida de qualsevol persona. El 6,5% de dones(1.322.052 dones) han patit violència

sexual en algun moment de les seves vides d'alguna persona amb qui no mantenen ni han

mantingut una relació de parella. El 99,6% de les dones que han patit la violència sexual van

experimentar aquesta per part d'un agressor home.

L'interès d'aquest estudi és entendre el perquè persisteix un fenomen que està

intentant ser erradicat. El que vull captar i analitzar és el pensament dels nois envers la

violència de gènere i de quina manera aquests reben aquests avenços socials en termes

d'igualtat. L'objectiu també, és analitzar quin paper hi té el posicionament polític, i captar

quines són les diferències en el discurs entre un noi jove amb una ideologia política

d'esquerres i un noi jove amb una ideologia política de dretes.

L'estructura d'aquest treball es compon per un breu repàs de l'abordatge polític i

institucional envers la violència contra les dones, un marc teòric de revisió bibliogràfica
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d'aproximacions a la violència de gènere des d'un vessant sociològica, un camp de treball

compost per quatre entrevistes i el seu posterior anàlisi.

2. Àmbit polític i institucional

2.1 Àmbit polític: Abordatge de la violència de gènere

L'àmbit de feminisme i igualtat, i la violència de gènere han guanyat rellevància en

l'esfera política en les dues darreres dècades. L'any 2004 es va incorporar una Llei Orgànica

1/2004, de 28 de desembre, de mesures de protecció integral contra la violència de gènere.

(«BOE» 313, de 29-12-2004.) Els motius que s'exposen per justificar la incorporació

d'aquesta llei es basen en el fet que la violència de gènere no és un problema que afecti

l'àmbit privat. Aquest es manifesta com el símbol més brutal de la desigualtat existent en la

nostra societat.

Es tracta d'una violència que es dirigeix sobre les dones pel fet mateix de ser-ho, pel

fet de ser considerades, pels seus agressors, mancades dels drets mínims de llibertat,

respecte i capacitat de decisió. En aquesta és reconeix per primera vegada, en àmbit

nacional, la violència de gènere com una qüestió estructural. Aquesta llei integral promou

una intencionalitat política per tal de detectar, prevenir, sensibilitzar i actuar envers la

violència de gènere com un problema social estructural.

En l'àmbit autonòmic, el marc de referència és la Llei 5/2008, del 24 d'abril, del dret

de les dones a erradicar la violència masclista. Aquesta llei catalana té per objecte

l'erradicació de la violència masclista i la remoció de les estructures socials i dels estereotips

culturals que la perpetuen, amb la finalitat que es reconegui i es garanteixi plenament el dret

inalienable de totes les dones a desenvolupar la mateixa vida sense cap de les formes i dels

àmbits en què aquesta violència es pot manifestar. Aquesta llei estableix mesures integrals

respecte a la prevenció i la detecció de la violència masclista i de sensibilització respecte a

aquesta violència.

En aquest context els partits polítics comencen a incorporar l'àmbit d'igualtat com

un aspecte més a tenir en compte a l'hora d'elaborar els seus programes electorals. Els dos

partits polítics escollits per a fer l'anàlisi comparativa han estat Esquerra Republicana i Vox, a

partir dels programes electorals de les eleccions nacionals de l'any 2019. Aquestes, han estat

les darreres eleccions en l'àmbit estatal, on els partits polítics presenten els programes

electorals desplegant així cada àmbit d'acció política. El motiu de l'elecció de les dues forces
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polítiques es justifica per representar dos pols a l'espectre ideològic i per la creixent

polarització política, especialment accentuada en qüestions de gènere.

Esquerra Republicana és un partit polític català, que es defineix d'esquerra

socialdemòcrata, que té com a objectiu principal l'assoliment d'una societat més justa i

solidària, sense desigualtats entre les persones. Aquest partit posa èmfasi en les polítiques

de feminisme i igualtat, abordant la violència masclista en l'àmbit polític i promovent la

necessitat de prevenció. Un dels pilars fonamentals en el seu programa proposa l'erradicació

de la violència masclista des del compromís de les polítiques públiques: la destinació de

recursos pressupostaris, la sensibilització de l'àmbit jurídic i cossos de seguretat, la

coordinació amb les entitats de dones i una resposta unívoca ciutadana de rebuig. Aquestes

propostes progressistes mostren la voluntat de visibilitzar les desigualtats de gènere i

reconèixer la violència masclista com un tipus de violència de gènere.

D'altra banda, Vox es presenta amb una ideologia de dreta o extrema dreta. Aquest

partit es defineix a partir de la defensa de la indissoluble unitat de la Nació espanyola, la

defensa de la llibertat individual, i la defensa del dret a la vida i de la protecció a la família. El

que suggereix aquest partit en termes de vida i família és la derogació de la llei de violència

de gènere. Al seu lloc, promulgar una llei de violència intrafamiliar que protegeixi per igual a

ancians, homes, dones i nens.

En aquest cas, les propostes polítiques mostren una tendència més conservadora, en

què la violència de gènere es considera com un tipus de violència que s'ha de reduir a la

violència intrafamiliar, per tal de defensar els drets de la ciutadania sense fer una distinció de

sexe. (Veure propostes polítiques annex 9.1)

2.2 Àmbit institucional: Campanyes de sensibilització de la violència de

gènere

● Ministerio de igualdad

A partir de la introducció de la Llei Orgànica integral contra la violència de

gènere, l’administració pública ha incorporat diferents organismes per tal de

detectar, prevenir, sensibilitzar i actuar envers la violència de gènere.

Una de les línies d’actuació des de la Delegación del Gobierno Español es

conforma per la sensibilització i conscienciació de la població envers la violència

contra les dones a través del Ministeri d’Igualtat. (Veure més informació annex 9.3)

S'han propulsat diferents campanyes i algunes de les més recents comprenen les

diferents manifestacions de la violència de gènere. Aquestes campanyes de
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sensibilització i prevenció posen èmfasi en els bons tractes i la importància de

relacionar-nos amb respecte, el canvi de patrons i estereotips de gènere, la resposta

a l'agressió, la identificació de conductes masclistes, l'acompanyament a la víctima,

etc. D'aquestes campanyes de prevenció i sensibilització, se n'han escollit dues amb

la finalitat d'analitzar la percepció i reacció dels entrevistats.

- La primera campanya és #LaViolenciaQueNoVes, la finalitat principal de la

present campanya és donar compliment al Conveni d'Istanbul i al Pacte

d'estat contra la Violència de Gènere, conscienciant la ciutadania per

identificar violències contra les dones que es poden normalitzar i passar

desapercebudes.

- La segona campanya és #CeroDiciséis, els propòsits principals d'aquesta

campanya consisteixen, per una banda, a aconseguir una presa de

consciència de la ciutadania que la violència sexual és una de les

manifestacions de la violència més sistèmiques i més normalitzades a causa

de la seva impunitat i instrumentalitat. D'altra banda, mostrar també la

reacció a aquesta por, des de l'autoprotecció a la resposta col·lectiva de

rebuig, per trencar amb aquesta por i respondre les agressions sexuals,

rebutjant-les individualment i col·lectivament. I finalment, informar les

dones que el servei d'atenció a víctimes 016 ha estat ampliat a víctimes de

violències sexuals i que hi poden acudir per obtenir informació,

assessorament jurídic i atenció psicosocial immediata.

● Departament d’igualtat i feminismes

Una de les línies del departament d’igualtat i feminismes, es basa a

aprofundir en la prevenció com l’eix fonamental per a l’erradicació de les violències

masclistes. Addicionalment, des de l’àmbit de polítiques de dones i d’equitat de

gènere es treballa també per a promoure la sensibilització en matèria de gènere a

través de campanyes i exposicions itinerants.

- La campanya escollida en aquest cas és #Nihòsties. Aquesta s’impulsa amb

motiu del 25N amb el següent missatge: “Les violències vers les dones

s’amaguen rere actituds quotidianes que semblen inofensives. No ho són. En

un món cada cop més accelerat i canviant hi ha estructures que es

resisteixen. Prejudicis i tòpics s’expressen en forma de creença, tradició,

costum, cultura, broma... Sobre totes elles se sustenten les violències

masclistes. No hi contribueixis. No hi posis excuses”.
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Aquesta presenta una sèrie de situacions quotidianes on la violència

masclista s’expressa per diferents vies, i recalca la importància de

detectar-les, denunciar-les i deixar de normalitzar-les.

Aquests organismes, estatal i autonòmic , reflexen la voluntat institucional i política per a

erradicar la violència envers les dones, des de departaments que treballen per aquest àmbit

polític-social concret. El ministeri d’igualtat treballa des del concepte de “violència de

gènere” i el departament d’igualtat i feminisme ho treballa des del concepte “violència

masclista”, adaptant-se així a la legislació de cada territori en termes d’igualtat.

(Veure més informació i descripció de les campanyes annex 9.2)

3. Marc teòric

El principi d'igualtat de tracte entre dones i homes suposa l'absència de tota

discriminació, directa o indirecta, per raó de sexe, i, especialment, les derivades de la

maternitat, l'assumpció d'obligacions familiars i l'estat civil. («BOE» 71, de 23-3-2007.)

La violència de gènere ha estat i continua sent una de les manifestacions més clares

de la desigualtat, subordinació i de les relacions de poder dels homes sobre les dones.

Aquest tipus de violència es basa i s'exerceix per la diferència subjectiva entre els sexes. En

poques paraules, les dones pateixen violència pel sol fet de ser dones, i les víctimes són

dones de qualsevol estrat social, nivell educatiu, cultural o econòmic (Instituto de la Mujer,

2016).

Actualment a Espanya, les polítiques de gènere per a la promoció de la igualtat

l'erradicació de la violència contra les dones són un fet. No obstant això, hi ha dos elements

clau dins aquest context d'igualtat formal i avançament progressiu en la millora de les

condicions de vida de les dones: la prevalença i sosteniment en el temps (i malgrat els

recursos i mesures de tall tant polític com legislatiu i judicial) de les morts per aquesta

violència, d'una banda, i l'existència d'un concepte distorsionat o poc complet d'aquest

fenomen entre la població en general i, de manera molt evident i preocupant, entre la

població jove i adolescent, de l'altra (Zurbano, Liberia, 2014).

La violència de gènere és un iceberg, en el que la part visible, només és una part del

conflicte. Hi ha certs tipus de formes de violències que estan més invisibilitzades, com poden

ser la violència estructural o la cultural, les quals són més difícils de percebre (Alcañiz, 2015).

Des de la teoria feminista, es reconeix un tipus de violència que exposa a les dones, pel seu

gènere, a una sèrie de danys, patiments de naturalesa física, sexual, psicològica o econòmica.
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Des d'aquest punt de vista, la violència contra les dones s'entén com una part d'un

sistema de dominació, o com a pràctiques de domini que exerceixen els homes. Els ideals

sexistes es comencen a incorporar en el repertori conductual a través dels anomenats rols de

gènere, és a dir, patrons de conducta valorats com a propis.

És així com els rols de gènere prescrits es fan rígids, i es converteixen en estereotips

de rols de gènere, entesos aquests com les creences àmpliament mantingudes sobre les

característiques que es creuen apropiades per a homes i les que es creuen apropiades per a

les dones (Rodríguez, Sánchez, Alonso, 2006). La forma sexista de construir la identitat

masculina, el rebuig a les actituds igualitàries i la tendència a justificar la violència contra les

dones culpant la víctima (Caron i Carter, 1997) són característiques associades a

l'organització patriarcal de la societat (Sugarman i Frankel, 1996).

Així doncs, la violència de gènere s'incrementa quan també ho fa el poder de la

dona, sent utilitzada per perpetuar la desigualtat anterior per part d'homes orientats cap al

control absolut (Serrano, 1999).

Per tant, la violència de gènere es defineix com un concepte que designa el conjunt

de violències que es deriven del sistema cis heteropatriarcal i que es dirigeixen a persones

per raó de la seva posició de gènere, la seva identitat de gènere, la seva expressió de gènere

o la seva orientació sexual. En aquest sentit, la violència masclista seria un tipus de violència

de gènere, la que s'exerceix sobre les dones pel fet de ser-ho (Coll-Planas, Rodó-Zárate i

García-Romeral, 2021).

Pel que fa a l'àmbit legal, cal dir que el tipus de violència sobre el qual més s'ha

legislat és la violència masclista. A més, el marc normatiu espanyol (Llei Orgànica 1/2004)

actua només sobre la violència exercida contra dones quan l'agressor és o ha estat la seva

parella. Es segueix concebent aquesta violència dins de les relacions afectives, no obstant

això, és un fet que les violències i desigualtats que pateix una dona a la societat no queden

relegades a l'àmbit de la parella. Quant a Catalunya, aquesta concepció s'amplia amb la Llei

5/2008 del dret de les dones a erradicar la violència masclista, que incorpora canvis

rellevants en termes conceptuals, bàsicament en expandir l'àmbit d'actuació i les formes de

violència més enllà de l'àmbit de la parella (àmbits familiar, laboral, social o comunitari).

Aquestes violències es donen per mitjans físics, econòmics i psicològics, i inclou les

amenaces, les intimidacions i les coaccions, tant si es produeix en l'àmbit públic com privat i

amb independència de la relació que hi hagi entre l'agressor i la víctima.

El motiu pel qual la violència masclista perdura en el temps es deu principalment al

fet que és el resultat o la manifestació més extrema d'un sistema de creences, actituds, rols i
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estereotips assumits sobre la desigualtat entre sexes. La societat actual continua perpetuant

estereotips de subordinació, desigualtat i domini entre sexes, i ho fa mitjançant una educació

sexista transmesa des de les diferents agències de socialització (Barberá i Martínez,

2004)(citat a Arenas,2013).

La igualtat de gènere està present en el cor dels debats polítics que s’han polaritzat

amb la irrupció i obtenir representació política l’extrema dreta. De la mateixa manera que hi

ha un feminisme d'estat que promou i vetlla per l'erradicació de la violència de gènere

(Hermes, 1987), hi ha antifeminismes d'estat (Dupuis-Déri,   2013) l'eix de la seva acció

política del qual inclou la restricció dels drets sexuals i reproductius, la prohibició de

l'educació sexual a les escoles, les polítiques familiars conservadores i la criminalització de la

comunitat LGTBiQ+.

Així, si el feminisme d'estat està integrat per aquell conjunt de polítiques públiques

favorables als drets de les dones impulsades per aliances entre activistes, acadèmiques i

institucions que les fan possibles, constituint un triangle de vellut (Woodward, 2003),

l'antifeminisme d'estat crea les seves pròpies aliances amb aquells moviments i governs que

decideixen orientar la seva acció política per desenvolupar polítiques antifeministes. (Citat a

Bonet i Martí, 2021).

El concepte d'ideologia política pren un rol important en aquest context, ja que les

diferents tendències polítiques de l'arc parlamentari discrepen sobre l'abordatge envers la

violència contra dones. La ideologia política es defineix com el fonament de les

representacions socials compartides per un grup social (Van Dijk, T., 2005). És un conjunt de

postulats, valors i idees que defineixen com ha de ser el món que ens envolta. (Marin, 2021)

Dins aquesta trobem les nocions d'esquerra i de dreta les quals comporten implícitament

una oposició en política. En línies generals, el pensament d'esquerra tendeix a defensar el

desenvolupament social o comú. Per això, les seves manifestacions polítiques són el

socialisme i el comunisme, que aposten a garantir l'accés a beneficis equitatius més enllà de

la capacitat econòmica de cada persona, amb l'estat com a gran paraigua protector. La

definim a partir de doctrines, ideologies, corrents i moviments polítics basats en la idea

d'igualtat social. Per altra banda, la dreta afirma recolzar-se en l'ordre, la disciplina i les

llibertats individuals i de mercat, per la qual cosa proposa la meritocràcia i la competència

com a grans motors de promoció i creixement, les bases del capitalisme. Aquesta es

fonamenta en el dret natural, la protecció de l'economia sobre els subjectes o el respecte a la

tradició.
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4. Disseny

4.1 Objecte d’estudi

L’objecte d'estudi està conformat per nois joves cisgènere entre 18 i 25 anys. El

perquè d'aquesta elecció es basa en veure quin és el pensament i discurs dels homes joves

envers la violència de gènere. Avui dia és una de les grans temàtiques a tractar en les

agendes polítiques, però malgrat aquests avenços en termes institucionals i polítics,

persisteix. Aquest progrés en termes d'igualtat social, ha generat paral·lelament un

contramoviment de resistència que perpetua la seva duració al llarg del temps.

L'objectiu d'analitzar aquests perfils, es basa a captar de quina manera la ideologia

política incideix en la seva opinió i percepció de la violència de gènere, i de quina manera

reben les campanyes de sensibilització. Les campanyes de prevenció de violència de gènere,

són una de les línies d'actuació de l'administració, per conscienciar i persuadir en l'eliminació

de l'imaginari sexista en la població. Aquests materials pretenen arribar a la població amb la

finalitat d'aportar informació perquè les persones puguem ser capaces de reconèixer i

identificar diferents tipus de situacions en què la violència de gènere hi és present, i les

puguem detectar i rectificar.

El punt d’analitzar nois joves, és intentar captar si perceben la violència de gènere

com un problema social rellevant. La finalitat és detectar si els avenços en termes polítics i de

prevenció estan calant en la societat, i sobretot en la gent jove, i si això té una directa

vinculació amb la seva ideologia política.

És per això, que el perfil és de nois joves (d'entre 18 i 25) anys que és sentint afins a

ideologies polítiques de dretes o esquerres, que hagin votat a Vox i Erc respectivament, per

poder fer una lectura comparativa de la seva percepció del fenomen i la seva recepció davant

les campanyes de sensibilització.

4.2 Graella tipologica

Entrevistat 1 2 3 4

Edat 21 22 22 24

Ideologia política ERC ERC VOX VOX
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4.3 Estratègia metodològica

Per tal de donar resposta als objectius plantejats es defineix una estratègia

metodològica qualitativa basada en la tècnica de l'entrevista de recerca estructurada.

Aquesta es regeix per una sèrie de preguntes estandarditzades que es plantegen de la

mateixa manera i en el mateix ordre a cadascun dels objectes d'estudi. 1

És duen a terme quatre entrevistes a nois d'entre 18 i 25 anys. Dos d'aquests seran

afins a una ideologia política d'esquerres (ERC) i dos afins a ideologia política de dretes

(VOX). L’elecció d’aquests dos perfils diferenciats, es basa en les diferents propostes

polítiques que aporten ERC i VOX per analitzar quin discurs adopten els simpatitzants

d’aquests dos partits de l’arc parlamentari. He definit aquest criteri a través del vot dels

entrevistats en les darreres eleccions i el que han assenyalat que votarien a les properes.

L'entrevista es compon de quatre blocs, en què es tracta el coneixement sobre la

igualtat i la violència de gènere, la percepció del fenomen, l'opinió política envers la gestió

del conflicte, la detecció de conductes sexistes i la rebuda de les campanyes de

sensibilització. Al llarg de l'entrevista es tracta preguntes per compondre un discurs de la

persona entrevistada i poder identificar el seu nivell de percepció.

Els entrevistats seleccionats han estat contactats a través de les xarxes socials. Tres

dels entrevistats han estat recomanacions de persones conegudes i l’últim entrevistat ha

estat trobat via Instagram. Vaig contactar amb els quatre nois exposant el motiu pel qual els

volia fer l’entrevista i cadascun d’ells van tenir una resposta receptiva i totalment oberta a fer

la entrevista.

Les dues entrevistes de nois d'esquerres amb nois de dretes s’analitzen per a

identificar les diferències objectivables en les seves respostes i poder verificar les meves

hipòtesis, en vista de si és generen dos tipus diferents de discursos segons la ideologia

política.

L'anàlisi de contingut s'ha el·laborat mitjançant la codificació amb el suport del

software Atlas.ti i a partir dels codis integrats en la operativització dissenyada. La taula

d’operativització es compon per dos dimensions formades per; major percepció de violència

de gènere i menor percepció de la violència de gènere. Cadascuna de les dimensions es

composa per vuit indicadors que catalogarien la percepció de l'objecte d’estudi com a alta o

baixa.

1 Veure guió entrevistes annex 9.4
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Els entrevistats en qüestió, han firmat un full de consentiment en què s'expressa la

voluntat d'utilitzar l'enregistrament d'àudio únicament com una eina d'investigació, i que

serà totalment anònima i privada, per tal de protegir els seus drets i que es puguin expressar

lliurement.

4.4 Preguntes de recerca

- Com influeix la ideologia política en la percepció de la violència de gènere en

els joves?

- De quina manera reben els nois joves les campanyes de sensibilització? Com

els fan sentir els materials que pretenen conscienciar?

4.5 Objectius i hipòtesis

● Objectiu principal:

- Analitzar de quina manera la ideologia política incideix en la

percepció de violència de gènere en els nois joves

● Objectius específics:

- Analitzar les percepcions envers la violència de gènere

- Analitzar el paper que té la posició política envers la percepció del

fenomen

- Analitzar posicionaments i discursos davant de diferents materials en

prevencions de violència de gènere

● Hipòtesis:

H1: Els nois joves afins a ideologies polítiques d’esquerres mostren una

major percepció i consciència sobre la violència de gènere.

H2: Els nois joves afins a ideologies polítiques de dretes mostren una menor

percepció i consciència sobre la violència de gènere.

4.6 Conceptualització

● Conceptualització:

- Percepció violència de gènere: Detecció de la desigualtat, subordinació i relacions de

poder dels homes sobre les dones.

- Violència de gènere: Es defineix com un concepte que designa el conjunt de

violències que es deriven del sistema cis heteropatriarcal i que es dirigeixen a
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persones per raó de la seva posició de gènere, la seva identitat de gènere, la seva

expressió de gènere o la seva orientació sexual

- Ideologia política: La ideologia política és un conjunt de postulats, valors i idees que

defineixen com ha de ser el món que ens envolta.

- Ideologia política d’esquerres: Esquerra política s'entén tot el conjunt de doctrines,

ideologies, corrents i moviments polítics basats en la idea d'igualtat social.

- Ideologia política de dretes: La dreta política es fonamenta en el dret natural, la

protecció de l’economia sobre els subjectes i/o el respecte a la tradició.

(Veure taula operativització annex 9.3)

4.7 Model d’anàlisi

El conjunt de les línies d’hipòtesis es defineix a partir del model d’anàlisi dissenyat

pel desenvolupament de la recerca. En concret, es pren com a variable a explicar

(dependent) la percepció de la violència de gènere i com a variable explicativa la ideologia

política (independent). L’esquema preveu la interrelació entre les dues variables explicatives

de manera que s’assenyala la dificultat de percepció del fenomen en el cas de la ideologia

política de dretes, i pel contrari s’assenyala una major facilitat de percepció i consciència en

les ideologies d’esquerres.

5. Anàlisi del contingut

L'objectiu d'aquest apartat és analitzar les diferències objectivables en el discurs de nois

joves d'esquerres i de dretes envers la violència de gènere. Per això s'analitza

comparativament les respostes dels objectes d'estudi per tal de definir la seva percepció

segons l'afinitat amb Esquerra Republicana, o bé amb Vox.

13



En primer lloc, s'aborda el concepte de violència de gènere. Els entrevistats d'ERC mostren

una percepció de la violència de gènere com un tipus de violència que s'exerceix tant per

part d'homes com de dones, reconeixent en tots dos casos de la presència i predomini

d'aquesta envers les dones. Lligant-ho amb la teoria, la violència contra les dones s'entén

com una part d'un sistema de dominació, o com a pràctiques de domini que exerceixen els

homes. La desigualtat anterior es perpetua per part d'homes orientats cap al control absolut

(Martín Serrano i Martín Serrano, 1999). S’esmenta el fet d’ocupació majoritària d’homes en

llocs de poder i autoritat, reafirmant així aquesta perpetuació.

Per part dels entrevistats votants de Vox, el concepte de violència de gènere és punt de

debat. Pel primer entrevistat de Vox, la definició de violència de gènere s’atribueix a l’home,

per la seva condició de gènere, cosa que el discrimina.

En aquest cas, el segon entrevistat reconeix la definició popular de violència de gènere com

un tipus de violència que exerceix l’home en vers la dona, tot i que no coincideixi amb la

definició per llei, deixa entendre que no hi està d’acord, cosa que afirma posteriorment.
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En aquest punt, observem que els dos objectes d'estudi afins a Vox, presenten el concepte

de violència de gènere amb dues problemàtiques: la primera, és l'atac a la figura de l'home i,

en segon lloc, la definició que es dóna per llei no coincideix amb la realitat sociològica del

delicte, i que, per tant, no s'exerceix la violència cap a la dona pel fet de ser una dona. La

proposta que fa Vox en termes legals, és derogar la llei de violència de gènere per promoure

una llei de violència intrafamiliar justificada pels motius exposats anteriorment. El primer

entrevistat concep la llei en contra la violència de gènere com una llei ideològica que pretén

menyscabar l’home.

En l’àmbit polític, els perfils d’esquerra conceben la violència de gènere com un fenomen que

ha d’estar present en les agendes polítiques. Ho exposen com una problemàtica social en la

qual s’hi ha d’invertir per prevenir i sensibilitzar. Es justifica a partir de la repressió que reben

les dones i la necessitat d’igualtat de gènere en tots els àmbits. Aquests, es mostren a favor

de polítiques progressistes que exposen la voluntat de visibilitzar les desigualtats de gènere i

reconèixer la violència masclista com un tipus de violència de gènere.
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Per altra banda, els perfils de dretes conceben la violència de gènere com un aspecte

important a tenir en compte en les agendes polítiques, amb la diferència de la reducció del

fenomen com qualssevol altre tipus de violència condemnable en la societat, ja que el fet de

condemnar-ho com a violència de gènere, crea una col·lectivització i divisió social. En aquest

punt es mostra una afinitat per polítiques conservadores que preserven la figura de la

família, i redueixen el fenomen, apartant la condició de gènere en les seves polítiques.

Pel que fa a la prevenció i sensibilització del fenomen, s'exposa dos arguments en contra; en

primer lloc, la ineficàcia que comporta i, en segon lloc, el sentiment ofensiu que poden sentir

els homes.

Fent referència a l'opinió dels entrevistats envers el moviment feminista es creen altra

vegada dos canals de discurs. Primerament, els joves representants de l'esquerra conceben

el moviment feminista com un grup que pretén arribar a la igualtat efectiva i real entre

homes i dones, matisant des d'una perspectiva crítica el moviment. (Exclusió de col·lectius,

radicalització i anul·lament de la feminitat).
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Els nois de dretes mostren una cert rebuig per al moviment feminista, ja que no s’hi senten

representats i s’exposa la voluntat que les dones no busquen la igualtat, sinó la superioritat

envers els homes.

Les reaccions envers les campanyes de prevenció i sensibilització exposades en les

entrevistes, altra vegada es polaritzen. Els nois d'ERC mostren una rebuda positiva,

reconeixent l'eficiència d'aquestes i mostrant en alguna ocasió una reflexió autocrítica amb

ells mateixos. Indirectament, els nois d’ERC exposen el fet que la part visible de la violència

envers les dones, només és una part del conflicte. Hi ha certs tipus de formes de violències

que estan més invisibilitzades, com poden ser la violència estructural o la cultural, les quals

són més difícils de percebre (Alcañiz, 2015).

Els nois de Vox, reconeixen que s'ha d'acabar amb el tipus de situacions i comportaments

masclistes que s'exposen en els vídeos. La lectura que en fan d'aquests, per una banda, és la

voluntat de danyar la figura de l'home, i, per altra banda, la interpretació de què aquests
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materials busquin despertar un sentiment en els homes per poder defensar a dones que

puguin estar sotmeses en aquest tipus de situacions.

Pel que fa a la percepció de les desigualtats de gènere i conductes sexistes, els quatre

entrevistats mostren consciència d’algun tipus de situació en què les dones sofreixen una

violència sistèmica. En el cas dels nois d’esquerra s’exemplifica a partir de situacions

quotidianes en àmbits com el laboral o l’oci nocturn, i en el cas dels nois de Vox, s’exemplifica

a partir de la qüestió sexual, o a l’argument més biològic com pot ser la maternitat en

aspectes laborals, o la força física.

Tot i aquesta detecció de conductes i discriminacions masclistes, els nois de Vox concorden

en el fet que homes i dones tenim capacitats i habilitats diferents, i que per això es donen

aquestes desigualtats que en certa part, prenen sentit. Aquesta reflexió coincidiria amb el fet
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que és el resultat o la manifestació més extrema d'un sistema de creences, actituds, rols i

estereotips assumits sobre la desigualtat entre sexes. (Barberá i Martínez, 2004). Per tant, es

troba una mena de justificació de les desigualtats en certs àmbits, com els esmentats

anteriorment (esports, treballs que impliquin força física, etc..). La forma sexista de construir

la identitat masculina, el rebuig a les actituds igualitàries i la tendència a justificar la violència

contra les dones culpant la víctima (Caron i Carter, 1997) són característiques associades a

l'organització patriarcal de la societat (Sugarman i Frankel, 1996).

En aquesta anàlisi observem el reconeixement de certs tipus de desigualtats i discriminacions

per raó de gènere, malgrat que es troben dos canals de discursos representats per una

ideologia política més progressista o conservadora. La tendència conservadora passa per

derogar tota llei i política que pretengui diferenciar home i dona, cosa que pot portar a la

invisibilització i minimització del fenomen. Aquestes polítiques i propostes de lleis formarien

part de l'antifeminisme d'estat, ja que la seva acció política passa per desenvolupar

polítiques antifeministes (Bonet i Martí, 2021). Aquest fet és el que genera una polarització

envers el feminisme d'estat que promou i vetlla per l'erradicació de la violència de gènere

(Hermes, 1987), representat en aquest cas pel partit d’ERC i les institucions com el Ministeri

d’igualtat o el Departament de feminismes i igualtat.

6. Conclusions

Un cop fet aquesta anàlisi, conclouria que els nois joves d'ERC mostren una major

percepció de la violència de gènere, per la presència dels codis en les entrevistes vinculats a

una major percepció; reconeixement de les desigualtats de gènere, reconeixement violència

de gènere, necessitat d'abordatge de violència de gènere/violència masclista en l'àmbit

polític, necessitat de prevenció i sensibilització de la violència de gènere, reconeixement

positiu del moviment feminista, afinitat amb polítiques que afavoreixen els drets de les

dones, detecció conductes sexistes i reconeixement positiu de les campanyes de

sensibilització.
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D'altra banda, els codis que han predominat en les entrevistes dels nois de VOX, han

estat la minimització de la violència de gènere, excloure l'abordatge de la violència de

gènere/violència masclista com a fenomen de l'àmbit polític, la no necessitat de prevenció i

sensibilització, el rebuig moviment feminista, afinitat polítiques que retallen/minimitzen els

drets de les dones i rebuig/sentiment d'amenaça envers les campanyes de sensibilització.

D'aquesta manera es confirma també la hipòtesi que els nois joves de Vox mostren una

menor percepció de la violència de gènere.

Un cop verificades les hipòtesis, les principals conclusions d’aquest estudi serien les

següents:

1. Confusió generalitzada del concepte de violència de gènere

2. No hi ha una negació de les desigualtats de gènere, sinó una resistència

justificada per la ineficàcia de les polítiques i lleis d'igualtat.

3. Es troba una diferència objectivable entre els nois d'ERC i els nois de Vox, es

basen en una percepció diferent de la violència de gènere, ja que en el

primer cas s'esmenta com un problema estructural, i en el segon cas com a

individual.

Tot i la major consciència del fenomen en el cas dels nois joves d'ERC, la meva

primera troballa seria una confusió generalitzada del concepte de violència de gènere. La

varietat de definicions que es troben en la quotidianitat d'aquest concepte, i les diferències

entre que el que estipula la llei i la construcció social de l'objecte, donen pas a una varietat

d'idees que discorden sobre el seu significat. Els nois d'ERC conceben la idea de violència de

gènere des de la perspectiva que pot ser exercida des de qualsevol gènere cap a l'altre, però

mostrant una consciència sobre masclisme estructural. Els nois de Vox conceben que la

violència de gènere s’exerceix per part d’homes a dones; malgrat això, discrepen d’aquesta

definició per l’associació que es fa entre el tipus de violència i l’home com a agressor.

Tot i la discrepància envers la conceptualització de la violència de gènere, la segona

troballa seria que no hi ha una negació de les desigualtats de gènere, sinó una resistència

justificada per la ineficàcia de les polítiques i lleis d'igualtat per part de la dreta. Per una

banda, els joves d’esquerra al llarg de l’entrevista es mostren receptius a les polítiques i lleis

encarades a assolir una igualtat efectiva entre homes i dones, i apoien aquest tipus de

propostes. D’altra banda, al llarg de les entrevistes, els nois de Vox assenyalen en algunes

ocasions comportaments masclistes que han pogut detectar, i no neguen l'existència

d'aquests, malgrat la forma d'abordar aquestes situacions, ha de ser la mateixa que

qualssevol altre tipus de violència. És justifica el fet que la Llei orgànica 1/2004, de mesures
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de protecció integral contra la violència de gènere sigui ineficaç, pel fet que d'ençà que va

entrar en vigor, els homicidis masclistes no han disminuït, s'han mantingut o han anat a

l'alça. Això és el que promouria la proposta de la llei en contra violència intrafamiliar,

argumentada per una protecció a tota la ciutadania per igual, sense fer distinció de sexes. El

fet de promoure aquest discurs, provoca una minimització de la violència de gènere i no es

contempla com un fenomen estructural que necessita ser abordat d'una manera en concret.

Un altre dels arguments utilitzats pels entrevistats de Vox, és la intenció d'enfrontar

homes i dones a través del feminisme, les lleis i les campanyes de prevenció, rebent aquests

avenços en termes d'igualtat com un atac a la figura de l'home. Posar èmfasi en la voluntat

de divisió i confrontació social, tapa els objectius reals per una igualtat efectiva que es

pretenen assumir, deixant de banda l'evident intervenció i abordatge de la violència de

gènere tenint en compte la seva incidència anual. Un altre recurs usat en les entrevistes de

Vox, és el fet d'individualitzar la violència masclista. Es patologitza els agressors, se'ls

condemna i cataloga com a "no normals" o "malalts mentals", per marcar la diferència entre

homes agressors dels qui no ho són. D'aquesta manera s'individualitza comportaments

masclistes i és proposta castigar més fermament en termes legals, però no es contempla com

un tipus de violència estructural.

Addicionalment, es fa referència a trets biològics que distingeixen homes i dones,

com a explicació d'una desigualtat que no podrà ser del tot eliminada. També a vegades es

comenta a partir de les campanyes de prevenció el fet que l'origen d'aquestes actituds recau

en uns mals modals, minimitzant així el significat de masclisme i la seva pervivència en

societat i deixant pas a una confusió.

Respecte al discurs emprat pels nois de Vox, s'utilitzen dos canals diferents per

justificar el seu discurs. Per una banda, s'observa una masculinitat protectora que exerceix el

paper i rol de l'home per protegir a la dona i anul·lar-la en certs aspectes, ja que aquesta és

concebuda com més fràgil o vulnerable. Per altra banda, s'exposa el sentiment l'ofensiu per

la figura de l'home i una concepció de rivalitat entre homes i dones a causa de les polítiques

d'igualtat i el feminisme com a ideologia.

Finalment, acabaria concloent que la diferència objectivable entre els nois d'ERC i

els nois de Vox, es basen en una percepció diferent de la violència de gènere, ja que en el

primer cas s'esmenta com un problema estructural, i en el segon cas com a individual. Així

mateix, els nois d'ERC, conceben els avenços en termes d'igualtat tant polítics com legals

com una contribució per crear una societat equitativa i, per tant, en són còmplices, i els nois
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de Vox conceben aquests mateixos avenços com una discriminació a l'home o un objecte de

rivalitat social.
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8. Annexes

9.1 Propostes polítiques ERC i  VOX

- Contextualització:

- ERC: Esquerra Republicana de Catalunya (ERC), genèricament anomenat

Esquerra Republicana, és un partit polític català fundat el març de 1931,

històricament de centreesquerra, republicà i federalista, que avui dia es

defineix d'esquerra socialdemòcrata i és partidari de la independència dels

Països Catalans.

- Vox és un partit polític ultradretà i ultranacionalista espanyol fundat el 2013

per antics membres del Partit Popular. Està liderat per Santiago Abascal,

exregidor del Partit Popular al País Basc.

- Propostes politiques relacionades amb la igualtat home/dona i la prevenció de

violències de gènere

ERC
(Esquerra
Republicana, 2019)

- Garantir la participació de dones en totes les estructures
administratives institucionals en condicions de representació
paritària, i incentivar que en àmbits no institucionals
participatius també sigui així.

- Promoure l’elaboració obligatòria de plans o mesures d’igualtat
en totes les empreses i organismes.

- Garantir la igualtat salarial, amb la complicitat del món sindical i
empresarial, per feines remunerades d’igual valor, tant si les fan
homes com dones.

- Formar en perspectiva de gènere i violència masclista tots els
professionals que ofereixen serveis directes a les dones, i molt
especialment els del sistema judicial i els cossos de seguretat.

- Donar suport, recursos i reconeixement a les entitats de dones
que treballen en la prevenció, detecció i reparació de la violència
masclista.

- Garantir el dret de les dones a decidir lliurement sobre el seu
propi cos i la seva maternitat.

- Promoure la visibilització i l’apoderament de totes les dones des
de les seves diversitats: dones lesbianes i trans, dones amb
capacitats diverses, dones racialitzades i de tota edat i condició.

- Formar en perspectiva de gènere i violència masclista tots els
professionals que ofereixen serveis directes a les dones, i molt
especialment els del sistema judicial i els cossos de seguretat.

- Donar suport, recursos i reconeixement a les entitats de dones
que treballen en la prevenció, detecció i reparació de la violència
masclista.
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VOX
(Vox, 2019)

- Derogació llei de violència de gènere i de tota norma que
discrimina a un sexe d'un altre. Al seu lloc, promulgar una llei de
violència intrafamiliar que protegeixi per igual a ancians, homes,
dones i nens. Supressió d'organismes feministes radicals
subvencionats, persecució efectiva de denúncies falses.
Protecció del menor en els processos de divorci.

- Ampliar el vigent permís per maternitat a cent vuitanta dies que
es prolongaria a un any en el cas de fills amb discapacitat.

- Prohibició dels ventres de lloguer i tota activitat que cosifiqui i
utilitzi com a producte de compravenda als éssers humans.

- Suprimir a la sanitat pública les intervencions quirúrgiques
alienes a la salut (canvi de gènere, avortament…).

9.2 Context Ministeri d’igualtat i Departament de feminisme i igualtat i

descripció de les campanyes de prevenció

A nivell estatal, el Ministerio de Igualdad va ser creat el 2008 durant la IX Legislatura

sota la presidència del socialista José Luis Rodríguez Zapatero per impulsar les

polítiques d'igualtat. Li correspon, en particular, l'elaboració i el desenvolupament de

les normes, actuacions i mesures dirigides a assegurar la igualtat de tracte i

d'oportunitats, especialment entre homes i dones, el foment de la participació social

i política de les dones, i la prevenció i eradicació de qualsevol forma de violència

contra la dona.

- Campanya #LaViolenciaQueNoVes: Es mostren quatre situacions quotidianes

a les quals s'aplica un zoom per descobrir assetjament sexual a l'àmbit

laboral, al transport públic, violència digital, econòmica i psicològica que van

més enllà de la violència física entre parelles, mostrant que la violència

contra les dones és "molt més del que veus".

https://www.youtube.com/watch?v=6Qdjfj6VqCQ

- Campanya #Cerodiciséis: Es mostren tres situacions quotidianes on es

manifesten diferents tipologies de violència sexual, en un espai de lleure, en

un ambient on es practica esport i en l'àmbit laboral. A cada situació

apareixen comentaris de cada agressor: "Aquesta no se m'escapa"; "Vine,

serà el nostre secret" i "Ja veuràs que bé ho passarem" i reforçant la idea

principal de la campanya "No cal acabar amb la por sinó amb el que produeix
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la por". Al costat del telèfon 016 apareix la frase: "La violència sexual "no és

una pel·lícula".

https://www.youtube.com/watch?v=3HYcXhPY70M

Departament d’igualtat i feminismes: La Generalitat de Catalunya va incorporar en el

seu organisme el departament d’igualtat i feminismes, el passat 25 de maig de 2021,

en el marc de la formació del Govern de Pere Aragonès. Per combatre les violències

masclistes, el departament lidera polítiques públiques que posen en el centre les

necessitats de les dones, adolescents, nenes i nens en situació de violència masclista.

- La campanya seleccionada impulsada des d’aquest departament, ha estat la

Campanya el 25N: ni hòsties ni violències.

- El missatge que promou aquesta campanya és el següent: Les violències vers

les dones s’amaguen rere actituds quotidianes que semblen inofensives. No

ho són.

https://www.youtube.com/watch?v=WfDUBJC-kDA

9.3 Taula d’operativització:

Dimensions Indicadors

Major percepció violència de
gènere

- Reconeixement de les desigualtats de
gènere

- Reconeixement violència de gènere
- Necessitat d’abordatge de violència de

gènere/violència masclista en l'àmbit
polític com a fenomen

- Necessitat de prevenció i
sensibilització de la violència de
gènere

- Reconeixement positiu del moviment
feminista

- Afinitat amb polítiques que
afavoreixen els drets de les dones

- Detecció conductes sexistes
- Reconeixement positiu de les

campanyes de sensibilització

Menor percepció violència de
gènere

- Negació de les desigualtats de gènere
- Negació/minimització de la violència

de gènere
- Excloure l’abordatge de la violència de

gènere/violència masclista com a
fenomen de l’àmbit polític

- No necessitat de prevenció i
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sensibilització
- Rebuig moviment feminista
- Afinitat polítiques que

retallen/minimitzen els drets de les
dones

- No detecció de conductes sexistes
- Rebuig/sentiment d’amenaça envers

les campanyes de sensibilització

9.4 Guió entrevistes:

1. Presentació

Sóc la Lídia Peidro, alumna de sociologia de l’Universitat Autònoma de Barcelona.

Aquest any, estic cursant 4t, el motiu pel qual estic desenvolupament el meu treball

final de grau. Aquest està destinat a investigar les diferents percepcions de la

violència de gènere segons la ideologia política en els joves. Aquesta entrevista serà

anònima i el tractament de les seves dades seran únicament utilitzades amb la

finalitat de dur a terme la recerca. Aquesta serà enregistrada per àudio. Et presento

el full de consentiment per tal de garantir que aquesta grabació serà totalment

privada.

2. Introducció

- Com et dius? Quants anys tens? On vius?

- Quins estudis tens? A que et dediques actualment?

3. Coneixement sobre la igualtat i la violència de gènere

- Que entens per igualtat efectiva entre homes i dones?

- Per a tu, en què consisteix la violència de gènere?

4. Percepció del fenomen

- Creus que la violència de gènere és un àmbit important a tractar en les

agendes polítiques?

- Creus que l’administració pública ha d’invertir fons en la sensibilització i

prevenció del fenomen?

- Quin creus que és l’objectiu del moviment feminista?

5. Àmbit polític

- A quins partits polítics has votat en les darreres eleccions? A quin creus que

votaries en les següents? (generals novembre 2019, autonòmiques

febrer,2021)
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- Coneixes les propostes polítiques que aporta el teu partit en termes de

violència de gènere?

- Creus que són mesures efectives? Estàs d’acord amb aquest tipus de

propostes? Per què?

6. Detecció de conductes sexistes

- Has observat comportaments o situacions on s’hagi discriminat algú per raó

de sexe (universitat, escola, feina, carrer..)?

- Podries ficar algun exemple sobre discriminació per raó de sexe en els

mitjans de comunicació/àmbit polític/jurídic/esportiu..?

- Creus que actualment es discrimina per raó de sexe en la quotidianitat?

7. Campanyes de sensibilització

● https://www.youtube.com/watch?v=WfDUBJC-kDA

● https://www.youtube.com/watch?v=6Qdjfj6VqCQ

https://www.youtube.com/watch?v=3HYcXhPY70M

- Creus que aquest vídeo representa una realitat quotidiana?

- Quina és la finalitat del vídeo?

- Com t’has sentit?

- Quin paper representa l’home?

- Quin t’ha agradat més? Quins aspectes creus que s’haurien de tenir en

compte a l’hora de plantejar una campanya de prevenció?

8. Tancament

- Hi ha alguna cosa més que vulguis afegir o que pensis que ens hem deixat i

que vulguis comentar amb relació als temes que hem estat parlant?

- Moltes gràcies per el teu temps dedicat en l’entrevista

9.5 Transcripció entrevistes

ENTREVISTA 1 (ERC)

L: Bé, doncs començarem l’entrevista. Jo sóc la Lídia Peidro, alumna de sociologia de

l’Universitat Autònoma de Barcelona. Aquest any, estic cursant 4t, el motiu pel qual estic

desenvolupament el meu treball final de grau. Aquest està destinat a investigar les diferents

percepcions de la violència de gènere segons la ideologia política en els joves. Aquesta

entrevista serà anònima i el tractament de les seves dades seran únicament utilitzades amb

la finalitat de dur a terme la recerca. Aquesta serà enregistrada per àudio. Et presento el full

de consentiment per tal de garantir que aquesta grabació serà totalment privada.
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A: Cap problema.

L: Doncs el primer bloc sería una mica de presentació, com et dius, quants anys tens, on

vius…?

A: Doncs em dic (...)

L:  I quin estudis tens, o a que et dediques actualment?

A: Ara mateix estic estudiant la carrera de sociologia a la Universitat Autònoma de Barcelona,

i em queda l’últim any.

L: En el següent bloc hi ha dos preguntes, la primera sería que entens tu per igualtat efectiva

entre homes i dones?

A: La igualtat efectiva entenc que és com l’igualtat en el seu concepte màxim, és a dir,

equitat, igualitarisme. Tenir les mateixes oportunitats, opcions, condicions tant per ser home

com per ser dona, a nivell de gènere, l’entenc d’aquesta forma. Aplicar el concepte igualtat

de forma efectiva eficient, eficaç, així ho puc entendre.

L: D’acord perfecte, i per a tu en què consisteix la violència de gènere?

A: La violència de gènere la puc compendre tant per una part com per l’altra, que els homes

exerceixin un poder sobre les dones, tant per condicions, oportunitats, recursos o el que

sigui, i tot i que no passa tant, i no ho veiem tant en la societat, també les dones que estiguin

en un punt per sobre que els homes, en condicions, recursos, oportunitats… i d’aquesta

forma doncs puc entendre la violència de gènere. Entren molts temes com els que veiem a

les notícies, com les agressions, violacions i tot això, però com a punt principal ho entenc

com el que t’he dit al principi.

L: Vale, doncs canviant de bloc, creus que la violència de gènere és un àmbit important a

tractar en les agendes polítiques?

A: Ara mateix crec que és un tema molt molt important, perquè tot i tractar una cosa

concreta com pot ser això de les violacions, agressions, crec que va més enllà de tractar tot

això, és tractar la igualtat entre home i dona, no tant el tema de les violacions, l’entenc com

que va més enllà, buscar la igualtat entre els dos gèneres.

L: D’acord. Creus que l’administració pública ha d’invertir fons en la sensibilització i prevenció

del fenòmen?

A: Home, per tractar un tema d’aquestes característiques, crec que el més important és

invertir en el tema, i saber-ne més, tenir més coneixement de tot el que esta passant per

poder tractar-lo des d’un bon inici, a nivell d’educació, sobretot que és el punt clau, i a a

partir d’aquí doncs millorar com a societat i com a persones.
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L: Vale, doncs com a última pregunta del bloc sería, quin creus que és l’objectiu del

moviment feminista?

A: Jo entenc que el moviment feminista es pot veure de moltes formes, però des d’una

perspectiva bona, és buscar la igualtat entre homes i dones, i llavors òbviament hi ha molts

debats, sobre el radicalisme que s'està trobant últimament en el moviment feminista, però

aquí no entro perquè són punts molt concrets, llavors crec que el feminisme és un moviment

que busca la igualtat entre home i dona.

L: Molt bé, doncs entrant en l’àmbit més polític, a quins partits has votat en les darreres

eleccions? i a quin creus que votaries al següent?

A: A les autonòmiques i estatals vaig votar Esquerra Republicana i a les últimes he votat en

blanc, i crec que a les properes seguiré votant en blanc perquè actualment no em representa

cap partit que hi ha a la esfera política, però si que apoio en sistema democràtic del vot, per

tant votaré en blanc.

L: Coneixes les propostes polítiques que va aportar el partit d’Esquerra republicana en

termes de violència de gènere i feminisme i igualtat?

A: Jo quan venen les eleccions si que em llegeixo els punts principals de tots els partits per

intentar conèixer el què diuen i el què volen fer però realment concretament no sé el que

van dir d’aquest tema.

L: D’acord, doncs de forma breu esquerra republicana en l’àmbit de feminisme i igualtat

proposava una èmfasi del paper de la dona com a víctima directa i col·lateral de la repressió

masculina, acabar amb la bretxa salarial entre homes i dones, garantir la paritat en totes les

estructures administratives i incentivar-la al sector privat, obligar les empreses a elaborar

plans d'igualtat, reconèixer a la Constitució els drets de les persones LGTBI i aprovar una llei

contra l'homofòbia i la transfòbia. I per l’altra banda en temes de violència de gènere

proposava formar en perspectiva de gènere i violència masclista els professionals que

ofereixin serveis directes a les dones, especialment el personal judicial i policial, crear un pla

integral contra la violència masclista destinat als joves, i adaptar la legislació sobre violència

masclista al conveni d'Istanbul i a la resta de normatives ratificades per l'Estat. Pel que fa a

aquestes propostes, creus que són efectives, estàs d’acord amb aquest tipus de propostes?

A: Si vols em deixes veure del portàtil i et vaig dient una per una, però sentint-les totes com

les has llegit crec que totes em semblen molt correctes. Èmfasi del paper de la dona com a

víctima directa i col·lateral de la repressió masculina, un punt principal per tractar aquest

tema, em sembla perfecte. Acabar amb la bretxa salarial entre homes i dones, aqui veig que

en molts sectors laborals hi ha aquest problema entre el salari que tenen els homes i que
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tenen les dones, i llavors ho trobo un punt molt important a tractar. Garantir la paritat en

totes les estructures administratives i incentivar-la al sector privat, també, que les dones

tinguin la capacitat d’entrar en el sector privat i que tinguin igualtat en aquest sector penso

que també és molt important. Obligar les empreses a elaborar plans d'igualtat, igual que els

demès, bé. Constitució els drets de les persones LGTBI i aprovar una llei contra l'homofòbia i

la transfòbia, és un tema més recent però crec que per intentar tractar i millorar la igualtat

entre gèneres crec que també és molt important. Pel que fa a la violència de gènere formar

en perspectiva de gènere i violència masclista els professionals que ofereixin serveis directes

a les dones, crear un plà integral contra la violència masclista destinat als joves, i adaptar la

legislació sobre violència masclista al conveni d'Istanbul, si són tres punts que veig molt

correctes per tractar concretament la violència de gènere i els altres punts per tractar la

igualtat, la veritat és que els veig molt correctes tots.

L: Perfecte. La següent pregunta sería si has observat comportaments o situacionsen la teva

quotidianetat on s’hagi discriminat algú per raó de sexe? La universitat, l’escola, a la feina, al

carrer..?

A: Segurament me’n he trobat moltíssimes, tampoc et sabria dir ara quines han sigut

exactament, però sobretot no he vist tant personalment, però si que m’han explicat

moltíssimes situacions i si, n’he vist segur, i me’n han explicat moltes també.

L: I podries ficar algun exemple sobre discriminació per raó de sexe en els mitjans de

comunicació, en l’àmbit políti, jurídic o bé esportiu..?

A: Bueno tots aquests àmbits, moltes vegades el que es presenta és com que hi ha un raó en

què si ets home ets superior a la dona en tots aquests àmbits, si ets home ets millor en

política, en els esports, en l’àmbit administratiu, en el privat… i jo diría que aquesta

masculinitat i masclisme que es presenta en tots aquests sectors crec que encara falta molt

per millorar i que estàn envelluts a nivell cultural i social i que encara falta.

L: I creus que actualment es discrimina per raó de sexe en la quotidianitat?

A: Jo crec que actualment encara es discrimina molt per raó de sexe, és el que t’acabo de dir,

moltes vegades pel sol fet de ser home molta gent és creu superior en molts àmbits en

comparació a la dona, llavors crec que encara hi ha molta desigualtat en aquest tema.

L: Doncs l´últim bloc de l’entrevista tracta sobre les campanyes de sensibilització del

fenòmen, tinc tres vídeos, te’ls posaré i posteriorment faré tres breus preguntes sobre

cadascun d’ells. El primer sería de la Generalitat de Catalunya, del Departament d’Igualtat i

Feminismes, un vídeo per la visibilitat del fenòmen amb motiu del 25 N. (Reproducció del

vídeo #Nihòsties)
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L: Vale, creus que aquest vídeo representa realitats quotidianes que ens podem trobar avui

dia?

A: Totalment, jo crec que a més moltes d’aquestes estem molt acostumats a veure sobretot a

la què hem vist de festa, si nosaltres estem acostumats a veure-ho aqui, en els altres sectors

com l’àmbit laboral, sexual, o altres llocs, jo crec que això es veu al dia a dia.

L: Quina creus que és la finalitat del vídeo?

A: És concienciar que realment encara hi ha molta violència i molta desigualtat a nivell de

gènere en situacions quotidianes que ens trobem, i potser per tantes vegades que les hem

vist no les sabem reconèixer. I crec que això és un problema molt greu, perque passen dia a

dia i és molt quotidià.

L: Com t’has sentit tu al veure el vídeo? I d’altra banda, quin paper creus que representa

l’home en aquest?

A: L’home representa un paper de opressor o agressor, és com que busca la superioritat

respecte la dona i es creu que pot fer qualssevol cosa contra ella o amb ella. I m’he sentit una

mica, o sigui no identificat perque si et sóc sincer, aquest tipus de coses no les realitzo, no les

faig, però si que potser no sóc tant capaç de reconèixer-les i ho hauría de ser més perquè

segurament les veig més vegades de les que em penso.

L: El segon vídeo és del Ministeri d’Igualtat del Govern d’Espanya amb la mateixa finalitat de

visibilitzar el fenòmen. (Reproducció del vídeo #LaViolenciaQueNoVes) Si vols et poso el

següent vídeo i així els comentem els dos. (Reproducció del tercer vídeo #CeroDieciséis)

L: Doncs bé, ara hem vist dos vídeos, el primer potser es tractaría més de situacions

quotidianes en les que es poden trobar les dones i per altra banda, en el segon és una

campanya que promou el 016 que és el telèfon d’atenció a les víctimes per violència de

gènere. Quina creus que és la finalitat d’aquests dos vídeos? Representen una realitat

quotidiana?

A: El primer, crec que és el que he dit abans, la violència va molt més enllà de les típiques

agressions o les violacions, bueno típiques, és molt trist dir aquesta paraula, però el que

veiem dia a dia per les notícies, va molt més enllà, hi ha moltes més accions que suposen

violència de gènere i que com t’he dit abans, segurament molta gent està acostumada a

veure-les i no les sap identificar de lo presents que estan en la nostra societat. I el segon el

veuría més enfocat com a la violència sexual entre gèneres, entre home i dona, que l’home

intenta buscar la dona i fins i tot arribar a assetjar-la. El que veig és que el primer vídeo es

tracta més situacions molt més quotidianes, tot i que les altres cada cop ho són més també.

L: I quin paper representa l’home en aquests dos vídeos?
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A: Bé, és el mateix que en el primer, el que veig és un home que es sent superior a la dona,

que assetja que és opressor, la paraula és sentir-se superior davant una altra persona i

aquesta persona doncs normalment és una dona, ho veig així.

L: Vale, i com t’has sentit al veure aquests dos vídeos?

A: Doncs en el segon he vist una frase que si que la sento dir molt als meus amics, i és la de

“esta no se me escapa” i aquesta frase si que l’he sentit dir als meus amics, evidentment

aquesta frase crec que es pot dir en un context on estàs amb els teus amics i sense fer res, és

a dir, no passant a l’acció que després s’ha vist en el vídeo, perquè és una frase que es pot dir

entre noies també, o entre nois, aqui no hi ha cap problema, però llavors el que es veu al

vídeo és molt trist, però que aquesta frase pot conduir a fer aquestes coses, i és el que t’he

dit abans, el que sento és que moltes vegades no sé identificar moltes d’aquestes accions

quotidianes que són violència de gènere i això em sap molt de greu, axiò per mi, com a

persona, individual.

L: Vale, quin vídeo t’ha agradat més?

A: El vídeo que m’ha agradat més, bueno els tres estan bastant bé, perquè representa moltes

situacions que són molt quotidianes i que es veuen en el dia a dia i són reals, però em

quedaria amb el primer i el segon, em quedaria amb aquests.

L: I quins aspectes creus que s’han de tenir en compte l’hora de plantejar una campanya de

prevenció?

A: Realment aquestes campanyes que m’has ensenyat estan molt ben triades perque, si tu

veus una acció que l’has vist en la teva vida quotidiana, doncs jo crec que t’hi reflexes més a

tu mateix, i pots tenir la sensació de haver de canviar, de millorar aquests aspectes, i aquest

és el punt que crec que les campanyes han de tocar, és a dir accions que estem acostumats a

viure però que no les identifiquem com les hem d’identificar per intentar canviar.

L: Molt bé, doncs ja com a tancament. Hi ha alguna cosa més que vulguis afegir o que pensis

que ens hem deixat i que vulguis comentar amb relació als temes que hem estat parlant?

A: L’únic que m’agradaria remarcar és que molta gent que la violència de gènere nomès esta

centrat en les agressions físiques, o mentals, violacions, perque ara és lo que s’esta treient

més als mitjans de comunicació, i llavors molta gent el que es pensa és que és l’únic que s’ha

de mirar i tractar, però realment la violència de gènere i la desigualtat que hi ha entre

gèneres, va molt més enllà com les accions que s’han reproduït al vídeo, i és el que

m’agradaria remarcar.

L: Vale, doncs molt bé, perfecte, si no hi ha res més a comentar, moltes gràcies pel teu temps

dedicat en l’entrevista.
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A: Moltes gràcies.

ENTREVISTA 2:  (ERC)

L: Jo soc la Lídia Pedro alumna de Sociologia de la Universitat Autònoma de Barcelona.

Aquest any estic cursant quart, el motiu pel qual estic desenvolupant el meu treball final de

grau. Aquest està destinat a investigar les diferents percepcions de la violència de gènere la

ideologia política en els joves. Aquesta entrevista serà anònima i el tractament de les seves

dades serà únicament utilitzats amb la finalitat de dur a terme la recerca. Aquesta entrevista

serà enregistrada per àudio i et presentaré el full de consentiment per tal de garantir que

aquesta gravació serà totalment privada. Llavors com a primer bloc així una mica d

introducció. Com et dius quants anys tens. On vius.

A: Em dic Arnau. Tinc 22 anys sóc de Figueres i estic vivint a Sant Cugat.

L: I llavors quins estudis tens o a què et dediques?

A: Actualment estic estudiant polítiques a la Facultat de Dret i bàsicament ara estic estudiant

i prou.

L:  Llavors la primera pregunta seria què tens tu per la igualtat efectiva entre homes i dones?

A: Jo crec que la igualtat entre homes i dones s'ha de treballar des d'una perspectiva

estructural no individual perquè moltes vegades sobretot l'extrema dreta de la dreta i no

tant de l'extrema dreta o de la dreta sinó també més centre rotllo ciutadans, també el discurs

de Ciutadans s'ha escoltat moltes vegades de que ho posen en el mateix sac. La diferència

individual en l'estructural que hi ha. Trobo que evidentment hi ha una diferència individual

entre homes i dones, és evident bàsicament pel que tenim entre les cames. Vull dir això és

així però estructuralment s'ha creat des de fa mil·lennis un sistema on els homes tenen el

poder per sobre de les dones completament. Ja no crec que sigui per un motiu físic perquè a

dia d'avui físicament no té cap sentit, poder a l’edat mitjana sí que hi havia una justificació

física, perquè doncs era tot molt més físic. Vull dir un home podia amb la dona perquè estava

més fort pel que sigui però a dia d'avui la força és en quins àmbits utilitza. La força no

s’utilitza pràcticament en cap àmbit. Llavors jo crec que jo això ja ve d'una estructura que

s'ha generat, una mica aprofitant aquesta força, per imposar-se en altres temes en altres

àmbits. Tenint en compte que el cinquanta per cent de la població si anul·la els altres 50 per

cent de la població. Home doncs et queda un món molt més fàcil en el qual treballar per

exemple, a la feina quan només hi havia els homes que treballaven i les dones sempre tenien

les tasques familiars les tasques de quedar se a casa. Si només el 50 per cent treballa tothom

té feina. Un debat que també s'ha generat últimament. El fet que la dona hagi entrat tant en
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l'àmbit laboral molta gent està quedant se sense feina. Trobo que no és aquest el problema

sinó que hauria de reestructurar el món laboral de fer jornades més curtes perquè tothom

pugui tenir feina. És més reestructurar l'àmbit laboral no tant el fet que la dona hagi entrat

en el món laboral.

L: Llavors la següent pregunta seria per a tu en què consisteix la violència de gènere?

A: Doncs bé la violència de gènere s'entén com a qualsevol violència intrafamiliar sigui

masculina i femenina. Però tenint en compte que el percentatge és tan alt d'homes sobre

dones jo crec que es pot generalitzar que la violència de gènere és el masclisme cap a dones.

El maltractament masculí cap a les dones. De fet hi ha un estudi que diu que un terç de les

dones mundials han patit assetjament en algun moment de la seva vida. Tothom coneix a

dones que ha patit algun assetjament en algun moment de la seva vida i s'ha trobat en

situacions incòmodes que pel simple fet que fos un home se sentís en superioritat doncs

patia una situació incòmoda ja sigui sortint de nit, ja sigui pel carrer, amb crits ja sigui a casa,

com fent-la callar perquè sóc l’home i m'has d'escoltar tu a mi, perquè sempre donant

aquesta sensació que està per sobre l'home de la dona, quasi sense fonament, sense una

justificació real sense certificació. Que sí que hi és, i aquí vull fer una crítica a la ciència

perquè a mi m'agrada parlar del cientisme que és quasi com una religió. Creure cegament en

el que diu la ciència i la ciència sempre ha explicat que la dona biològicament com

innatament té una relació amb els fills molt més pròxima. Però el simple fet d'haver estat 9

mesos dintre de la panxa ja tens com un vincle especial cap a aquesta cap a aquesta criatura.

Jo no vull tombar que aquest vincle existeixi. Vull dir si vols que sigui algo místic algo que

connecta més amb el teu fill o filla em sembla estupendo. Però aquest argument s'ha fet

servir moltes vegades. Per què la dona té més vincle amb la criatura. És la de que s'ha de

quedar a casa. És la que ha de cuidar de la llar i l'home és el que ha d'anar a treballar i ha

d'aconseguir els diners de la família. Aquest rol imposat per la ciència que també estàs

vinculat a les de quedar te casa etcètera. I llavors aquí ve la meva pregunta. Una mare que

adopti una criatura no pot tenir el mateix vincle amb la seva criatura que una mare

biològica? Jo considero que sí.

L: Llavors canviant de bloc, una mica més enfocant a l'àmbit polític. Si creus que la violència

de gènere és un àmbit important a tractar en les agendes polítiques.

A: Sí evidentment que sí. Estem parlant del cinquanta per cent de la població que està

reprimida. Per tant és evident que és un tema que s'ha de parlar. És un tema que ha d'estar a

totes les agendes polítiques. És un tema que s'hi ha d'invertir moltíssim. Sempre hi ha la

típica discussió de si el Ministeri d'Igualtat s'inverteix massa i hi ha massa calers posats. Que
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molta gent pregunta, què és el que hem de canviar? En el món laboral ja està molt

normalitzat, i cobra tothom el mateix. Primer que no és veritat que en els alts càrrecs segueix

havent hi molts més homes tot i que hi ha moltes més dones que surten amb estudis

universitaris que homes. Com s'entén que hi hagi més dones preparades que homes però els

alts càrrecs sempre són homes. És difícil d'entendre. Però jo crec que també s'ha d'estar en

les agendes perquè hi ha una enorme publicitat que s'ha de treballar que s'ha de limitar una

mica. Limitar tampoc poder és la paraula però s'ha de com controlar una mica en el sentit

per exemple de vincular sempre el blau amb el noi el rosa amb la noia quan el nen és petit se

li ha de donar la pilota. Quan la nena és petita se li una cuineta que si unes barbies... Sempre

hi ha una vinculació directa. Jo crec que això també és, no vull incloure el sistema capitalista

aquí però se li ha d'incloure perquè és així. El sistema capitalista clarament intenta encasellar

els homes en un aspecte i les dones cap a una altra. I trobo que la política i les agendes

polítiques també han d'intervenir aquí. En la publicitat per exemple i han d'intervenir en

àmbits com per exemple per què de petites a les noies ja només se'ls posa arracades. Perquè

qui ho ha decidit a un bebe només perquè tingui una cosa o una altra entre les cames ha de

portar o no ha de portar arracades. Vull dir ja decidirà més endavant si vol o no portar

arracades ja ve superposat que la dona ha d'anar de rosa, ha de portar arracades, ha de

saber cuinar...li estem sobreposant coses que no tenen cap justificació biològica. No és que

no hi ha justificació biològica i per això crec que ha d'estar dintre de totes les agendes

perquè hi ha molta feina a fer. En l'educació moltíssima feina, que se n'està fent, s'està fent

molta feina en educació. Sí que s'està fent molta feina però s'ha de treballar des de petits

trobo, les coses canvien en educació en generacions i generacions.

L: Llavors la següent pregunta seria si creus que l'administració pública ha d'invertir fons en

la sensibilització i prevenció del fenomen.

A: Sí sí sí. És el que he comentat on ha d'intervenir. I és que ha d'intervenir totalment. Ha de

controlar-ho. Vull dir sí el lliure mercat deixant que tot passi sense cap tipus de control sense

cap tipus d'intervenció pública. Hem vist que va cap a cap a una clara diferenciació de

gèneres entre homes i dones com han de vestir o amb absolutament tot. Doncs hi ha d'haver

una intervenció que de les coses que no tenen una justificació real.

L: I llavors quin creus que és l'objectiu del moviment feminista.

A: Jo crec que l'objectiu principal del moviment feminista és clarament la igualtat. Que no hi

hagi diferències entre homes i dones estructurals que com hem comentat abans individuals

hi són i seguiran sent. Perquè és així perquè és evident però estructurals s'han d'acabar. No

pot ser que una dona cobri menys. No pot ser que hi hagi menys dones en alts càrrecs. No
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pot ser que es sobreposin coses pel simple fet de ser dones. I aquí sí que vull fer una mica de

crítica al moviment feminista, perquè m'hi sento molt identificat. M’agrada, m'agrada molt la

idea de base la idea teòrica però a la pràctica considero que s'exclou a massa gent perquè es

fa molt d'èmfasi en intentar anul·lar una mica la feminitat. Crec que dintre del feminisme pot

seguir havent hi una dona que li agradi anar polida. Bé tenia la típica la típica feminitat molt

clàssica molt clàssica però no hem de per què anul·lar aquesta perspectiva per ser feministes

per ser iguals. Podem seguir seguint individualment diferents que en uns ens agraden més

un vestit d'una forma ser o d'una forma i una altres que ens agradi més ser d'una forma i

vestir d’una altra forma i ens agradin diferents aspectes de la vida. Però el que no pot ser és

que això representi que no tens les mateixes oportunitats a la vida. I hi ha una altra de les

crítiques que també m'agradaria fer el feminisme, que no vull que tot siguin crítiques, hi estic

molt a favor però crec que s'ha de s'ha de seguir treballant en el feminisme perquè trobo

que s'està agafant una variant. Hi ha molta gent i he parlat moltes vegades amb molta gent

sobre el feminisme, moltes noies sobretot, que no hi estan d'acord perquè constantment

creuen que com que la dona vol ser superior a l'home i com que és un moviment, sentim

moltes vegades inclús comentaris com de cupaires, de deixats. És un moviment que busca

una igualtat entre homes i dones. Vol acabar amb aquesta estructura que s'ha creat i no ens

hem de encasellar en què hi hagi, si hi haurà quatre caps escalfats que vulguin que les dones

dominin el món, però igual que hi ha quatre nazis escalfats por ahir, que no vull posar-los un

terme tarats, però una mica sí que ho són. I no podem incloure tot el feminisme perquè hi

hagi quatre caps escalfats que diguin que les dones han de dominar el món.

L: Llavors la següent pregunta seria a quins partits polítics es vota tant en les darreres

eleccions i quin creus que votaries en les següents.

A: Esquerra Republicana de fet he votat sempre Esquerra Republicana. I quin creus que

votaria a les següents. Jo crec que tornaria a votar Esquerra Republicana perquè trobo que és

molt important votar. Bàsicament perquè no decideixin per tu sense que tu hagis tingut cap

tipus d'elecció, que realment l'elecció que tens és extremadament petita però si tothom va a

votar realment els resultats són reflectits reflecteixen bé realitat de la població. Si hi ha molta

gent que no va a votar, al final el que surt no és real, és simplement gent que s’ha mobilitzat,

o la gent que es partits han aconseguit que es mobilitzés. Jo considero que s’ha de votar i soc

catalanista i d’esquerres, però si que hi ha algunes polítiques d’esquerra en les que no hi estic

gens d’acord, sobretot amb la llengua catalana ho estan fent malament, s’ha de defensar

més.
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L: Perfecte. Llavors una mica, si coneixes les propostes polítiques que aporta el partit

d'Esquerra Republicana en termes de violència de gènere?. Però bé he portat les propostes

que va fer Esquerra Republicana per a les eleccions nacionals de l'any 2019 que és el

programa que és més complet en termes de feminisme igualtat i gènere. I llavors les anem

comentant. En termes de feminisme igualtat doncs posar l'èmfasi en el paper de la dona com

a víctima directa i col·lateral de la repressió masculina. Acabar amb la bretxa salarial entre

homes i dones, garantir la paritat en totes les estructures administratives i incentivar la dona

en el sector privat. Obligar les empreses a elaborar plans d'igualtat i reconèixer a la

Constitució els drets de les persones LGTBI i aprovar una llei contra l'homofòbia i la

transfòbia. Llavors respecte aquestes propostes si creus que són mesures efectives i si estàs

d'acord amb aquest tipus de propostes?

A: A veure si es portessin a terme, evidentment que si, ara el que poso en dubte és fins a

quin punt s'estan portant a terme. Home l'última de la constitució del Dret les persones

LGTBI a aprovar una llei contra l'homofòbia i la transfòbia és clau. I no pot ser que estiguem

al 2022 i que no es reconeguin drets LGTBI ni hi hagi una llei que penalitzi l'homofòbia per

simplement que hi hagi algú que digui, vamos a cazar maricones, és que s'ha escoltat en

aquelles pallisses que va haver-hi. Hi ha d'haver hi un càstig extra per pura homofòbia perquè

per ja no és una pallissa a una persona sinó que a més a més a més és una pallissa per

homofòbia. Vull dir ha d'haver hi una llei que accentuï aquest fet. És una persona que està

apallissant una altra persona per simplement que li agrada dir que és algo considero super

bàsic i la transfòbia el mateix. I el tema d'obligar a les empreses a elaborar plans d'igualtat.

Home ja dintre de les administracions públiques s’està fent molt això de que hi hagi un

percentatge de dones i també dintre de les empreses s'ha d'obligar. Perquè si hi ha un

percentatge major de dones amb estudis universitaris en postgraus amb tot tipus de

formacions. Per què dintre de les empreses en el qual demanen gent formada segueix

havent hi molt més home que dona? Doncs si tens una plantilla de cent persones i 95 són

homes hi ha moltes posicions de l'empresa que poden ser ocupades per dones i compleixen

amb els requisits doncs obligar los a tenir un percentatge també de dones. Això em sembla

també estupendo. Ara fins a quin punt després de l'administració després Esquerra

Republicana apreta realment les empreses. Doncs bueno, lo de sempre.... a l’empresa

privada se la apreta poc. Acabar amb la bretxa salarial entre homes i dones és bàsic, i també

ho comparteixo. Ho haurien de compartir tots els partits polítics, però bé ho comparteixen

crec que bastants. Crec que això sí que si que s'ha treballat bastant bé, és algo que sí que

estem bastant bé. Sí que hi ha encara certs aspectes a millorar però sí que és algo que s’ha
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avançat molt. Això sí que és algo que està bé. I els altres punts també estic d'acord. Vull dir si

estari d’acord hi estic molt d'acord però després el que s'acaba fent... Trobo que sí que es pot

fer l'últim. Trobo que...clar esque tampoc depèn d'Esquerra Republicana si s'ha de reconèixer

dins de la Constitució perquè s'ha de presentar a nivell estatal.

L: Bé, llavors en termes de violència de gènere el que proposa Esquerra és formar en

perspectiva de gènere i violència masclista els professionals que ofereixen els serveis directes

a les dones especialment el personal judicial i el policial. Crear un pla integral contra la

violència masclista destinat als joves. I adaptar la legislació sobre violència masclista al

Conveni d'Istanbul i a la resta de normatives ratificades per l'Estatut. Llavors també sobre

aquestes propostes si estàs d'acord amb aquest tipus de propostes i si creu que són

efectives.

A: Sí sí estic d'acord. Crec que la primera s'hauria d'incloure, crec que hi ha d'haver-hi i això ja

no només és el tema de violència de gènere sinó també una perspectiva general molt més

una salut mental molt més gran. Hi ha d'haver una psicologia pública gegantina. Crec que

molts dels problemes tant de violència de gènere com de discriminació a la dona com de

molts altres àmbits de la vida si hi haguessin serveis de psicologia o teràpia per poder

psicologia perquè poder creus que medicalitzen massa el cervell i no hi estàs d'acord. Doncs

vés a teràpies o algú que et pugui donar eines per treballar els teus dubtes i els teus

problemes que tingués a casa. Però has de tenir un lloc on poder treballar psicològicament

perquè a dia d'avui com hem dit abans físicament ja quasi no tenim funcionalitat. Llavors

mentalment hem d'estar molt més no preparats però molt més sans és que vivim en un món

en el qual psicològicament és molt destructiu i llavors si no tens cap eina pública t'ajudi. I

crec que en la violència de gènere també és molt important perquè crec que un servei

psicològic ja no només de les persones afectades sinó també dels agressors perquè moltes

vegades no tenen ni idea de què està passant perquè estan fent això perquè viuen en un

sistema totalment masclista en un entorn totalment masclista. Pot ser que no tenen cap altra

visió i necessiten atenció que els expliqui que les coses no han d'anar així.

L: Vale, llavors a nivell personal si has observat comportaments o situacions on s'hagi

discriminat algú per raó de sexe? ja sigui a la universitat a l'escola a la feina o pel carrer...

A: A la universitat afortunadament no. Trobo que a més a més quan s'arriba a l'Uni crec que

dintre de la universitat està bastant ben treballat el tema hi ha bastanta conscienciació en

general però a l'escola, a la feina, al carrer, mils de comentaris de crits barroers de noies que

van pel carrer, de amics de tota la vida comentant com va vestir aquesta o això li ha passat

perquè va vestir de tal manera. Me'n recordo d'una situació a més a més per desagradable
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d'un amic de tota la vida. A cinc del matí jo ja super cansat a la discoteca i amb ganes de

marxar. Venir-me a dir, va anima’t i anem a fer una ronda de tocar culs. Jo vaig dir però anem

a veure què vols dir. Una ronda de tocar culs? i li vaig preguntar què vols dir una ronda de

tocar culs, si home que si ens ho passarem bé, i encara hi ha aquesta sensació de que gent

tren els quals tu creieis que és súper normal i que ve d'una família al qual han ensenyat, que

a la mateixa escola que tu, ha viscut experiències molt similars a tu. I segueix pensant que la

dona pot ser un objecte directament. Vull dir que pot ser un entreteniment simplement que

és simplement un cul que està al servei teu de tocar-lo quan vulguis perquè tu et fa gràcia i ja

està i que físicament la veu és inferior. No passarà res. De situacions d’aquestes si que me’n

he trobat i és bastant trist la veritat, i més de gent pròxima.

L: Llavors també s'hi acudeix algun exemple sobre discriminació per raó de sexe en els

mitjans de comunicació l'àmbit polític jurídic o inclús esportiu com l'àmbit més institucional?

A: El sistema en l'àmbit esportiu bàsicament primer i que sense ser una realitat de que hi

hagi una diferència gegantina entre un esport masculí on l'esport femení perquè últimament

s'ha vist sobretot en el tema del Barça que s'ha emplenat l'estadi s'ha omplert el Camp Nou

veient el Barça femení i que realment si qualsevol persona es posa a mirar un partit del Barça

femení, sí que és un esport diferent. Sí que és diferent però pot ser igual entretingut. Vull dir

moltes vegades televisió que el futbol femení ha de ser una merda que juguen molt

malament. No és veritat. Qualsevol persona que vulgui mirar un partit a s’entretindrà tindrà

pràcticament igual o igual. Vull dir que en l'àmbit esportiu no tant perquè el mateix esport

discrimini les dones sinó per la gent que hauria d'aportar a que aquest esport sigui més vist.

Creu que pel simple fet que són dones serà pitjor i serà menys entretingut. I en l'àmbit dels

mitjans de comunicació amb els mitjans de comunicació sí que hi ha bastant de discriminació

sobretot en el tema dels anuncis. I és que el tema dels anuncis és lamentable que hi ha certs

anuncis que son patètics. I el partit de futbol per exemple que sempre seguint els anuncis de

cotxes i de cases d'apostes és que estem constantment a la tele està constantment

encasellant l’home ha de pensar així la dona ha de pensar d'aquesta manera i excloent

totalment la dona de mirar partits de futbol. És que jo puc entendre que una dona que no ha

viscut un moment futbolístic a casa és que no té cap tipus d'interès cap al futbol. És normal

perquè no se la integra, no se sent còmode en aquest ambient. És normal.

L: I llavors, per últim aquest bloc si creus que actualment es discrimina per raó de sexe en la

quotidianitat.

A: En aspectes com el tema del crits pel carrer. Si que hi ha hagut alguna vegada en alguna

discussió que dóna la sensació de que l'home està parlant per sobre de l'hombro de la dona
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per simplement ser un home. Com que té més raó no perquè estigui argumentant millor ni

perquè tingui raó del que està dient sinó simplement és un home. I tinc més raó que tu

perquè sóc un home i això sí que moltes vegades no tant que sigui real de dir comentaris

calla o no tens raó perquè ets una dona. No tant amb comentaris directes. Però sí que veus

que hi ha un rerefons que veu que té raó simplement perquè és un home i ell a l'altra banda

té una dona i molt molt molt molt encara hi ha molt el tema de relacionar moltes dones que

són que són tontes directament sobretot en el tema de la conducció, en la conducció els

comentaris de segur que és una dona. Vull dir ho he escoltat tantes vegades i amb gent que

dius, gent que no t’ho esperes, que ha viscut experiències molt similars a les teves. I dius

segur que és una dona. Que vols dir que segur que és una dona? Ha anat a l'autoescola igual

que un home, ha conduït probablement igual o més que un home. Vull dir per què una

persona que està fent una tonteria amb el cotxe ha de ser una dona? en el tema de la

conducció sí que és algú molt encara molt arcaic això sí. I altres aspectes en concret. Tampoc

et podria dir ara mateix no em ve res més al cap però sí que n'hi ha si que n'hi ha.

L: Vale. A continuació et posaré uns vídeos de campanyes de prevenció per a la violència de

gènere. El primer vídeo és amb motiu del 25N fomentat pel Departament de Feminismes i

Igualtat de la Generalitat i és aquest. (Reproducció del vieo)

L: Aquest seria el primer vídeo, primer si creus que aquest vídeo representa una realitat

quotidiana?

A: Sí totalment. I no crec que m'hagi d'allargar molt més. És que sí.

L: I llavors, quina creus que és la finalitat del vídeo?

A: Bé consensuar una mica a la gent que aquests comentaris que poden semblar molt

normal, que estan molt normalitzats. Jo afegiria novament el tema de la conducció de “segur

que és una dona”, que està sempre normalitzada de la societat que no són normals. Vull dir

que no s'han d'acceptar com a tal sinó que són micromasclismes que es diuen.

L: Llavors tu, com t'ha sentit veure aquest vídeo?

A: Són situacions desagradables que són situacions en la qual no poden, no haurien de

passar per alt. No hauríem de passar per alt. És molt complicat, també entenc que és molt

complicat que una dona pugui sobreposar-se a ella sola a aquests comentaris a més a més

quan sobretot el que deia el que acabà dient tampoc és tan bona, i ho deia amb aquest to de

superioritat, de intentar sobreposar i començar a argumentar i començar a encarar-te amb

aquesta persona perquè t'ha fet sentir incòmode per aquests comentaris, entenc que sol ser

complicadíssim. Per tant el que s'ha de fer és una conscienciació perquè aquests comentaris

no es normalitzin i que no passin.
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L: Quin creus que és el paper que representi l'home en aquests vídeos?

A: El de la figura dominant que és el paper real, el paper que hi ha a la realitat en un

percentatge lamentablement massa alt d’homes.

L: Ara a continuació et posaré dos vídeos. Son dues campanyes del Ministeri de la Igualdad

(Reproducció dels dos vídeos)

A: Entenc que és un assetjament laboral, entenc que és jefe una treballadora.

L: Llavors bé si creus que aquests dos vídeos representen una realitat quotidiana? primer

hem vist com escenes quotidianes que es poden trobar les dones en el seu dia a dia i en el

segon està més enfocat cap a on cap a les víctimes i l'atenció cap a les dones.

A: Si, sobretot per exemple el tema de les jo crec que es poden sentir bastant incòmodes en

les mirades penetrants entre transports públics per exemple aquell últim que sortia del

primer vídeo. Pot passar i l'altre intenta sempre com convèncer a la noia de que ens ho

passarem bé i serà guai. És com intentar quasi fer-la creure que encara que inicialment no

sigui la seva voluntat que sí que ha de venir a mi, ja des d’aquesta posició de superioritat, de

que t’estaràs enrotllant amb el jefe... és algo que et pot aportar coses positives... I llavors la

cosificació de l’escot per presentar el seu projecte, que és algo que encara passa molt a la

vida quotidiana i sobretot a les discoteques. En el tema de que les dones entrin gratis fins a

una certa hora i al final és com un producte. No és com tota la resta de gent, veniu que tenim

moltes dones i moltes noies han entrat gratis. Llavors com que crida l'atenció que hi hagi

moltes noies a dintre i llavors són com l'objecte de diversió i d'entreteniment de la discoteca

això sí que passa.

L: Llavors quina creu que és la finalitat aquests vídeos?

A: Ara mateix d’abans jo crec conscienciar, intentant no normalitzar aquestes situacions de

que una noia, són coses molt bàsiques considero, de que una noia que presenta un projecte

és una persona que està presentant un projecte i que s'ha de valorar el seu projecte no de si

porten millor o pitjor escot.

L: I com de sentit?

A: Violent i violent de que hi segueixen havent situacions del meu gènere que actuïn així, de

que no ens tractem com a persones, les nostres diferències individuals i ja no de gènere. Hi

ha gent que li agrada el futbol, hi ha gent que li agrada llegir, i gent que li agrada tocar la

guitarra i gent que li agradarà anar a passejar amb el gos que vulguis... Doncs els hem de

tractar com a individus. Cadascú té les seves aficions no com un home i una dona no perquè

és un home ha de passar això i perquè és una dona de passar allò altre. I em sento violentat
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de que hi hagi tants comportaments d'homes que pel simple fet de ser homes es senten

superiors. Home com a home em sento bé, malament.

L: I quin creus que és el paper que representa l’home en aquests videos?

A: Bé doncs el de l’home superior el de l'home real. La realitat que tenim llavors.

L: Per últim en quin dels tres vídeos t’ha agradat més?

A: El primer i el segon home perquè el tercer per poder només enfoca un tema en aquest cas

el tema laboral que és important però no només parla d’un tema i els altres han parlat de

més temes. I a més a més amb comentaris que realment els hem pogut sentir que són com

molt normalitzats.

L: I quins aspectes creu que s'haurien de tenir en compte a l'hora de plantejar una campanya

de prevenció de violències de gènere? O què creus que s'hauria d'incorporar en aquests

vídeos o si aquests els has vist bé?

A: Jo crec que és estàn bé aquests vídeos, poder més en el tema del món nocturn, en el món

nocturn és terrible en quant a discriminació de gènere és “horrendo”. I la música inclús, ja

obertament crítica cap al “reageton” no es pot , considero que no pot estar tan normalitzat,

una lletra que es balli lliurement i que es canti lliurement, que discrimina tant la dona i que la

posa com un objecte allà quiet penetrable que és algo super primitiu. Crec que s'hauria de

fer molta més campanya sobre el món nocturn i sobre la música perquè afecta la mentalitat

de la gent estar constantment escoltant “la mamada, la mamada” i de “duro contra el muro”

i que són...

L: Bé doncs si hi ha alguna cosa que vulguis afegir o que pensi que ens hem deixat de

comentar amb relació els temes que hem parlat durant l'entrevista.

A: Jo crec que no.

L: Doncs moltes gràcies pel temps dedicat a l'entrevista.

A: A tu.

ENTREVISTA 3:  (VOX)

L: Bé, doncs com a presentació, jo sóc la Lídia Peidro, alumna de sociologia de l’Universitat

Autònoma de Barcelona. Aquest any, estic cursant 4t, el motiu pel qual estic

desenvolupament el meu treball final de grau. Aquest està destinat a investigar les diferents

percepcions de la violència de gènere segons la ideologia política en els joves. Aquesta

entrevista serà anònima i el tractament de les seves dades seran únicament utilitzades amb

la finalitat de dur a terme la recerca. Aquesta serà enregistrada per àudio. Et presento el full

de consentiment per tal de garantir que aquesta grabació serà totalment privada.
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E: D’acord

L: Molt bé, doncs com a introducció, com et dius? quants anys tens? i on vius?

E: Doncs em dic (..)

L: Entenc que a què et dediques actualment, bé estas estudiant?

E: Si, estic estudiant i també ho compagino amb la meva activitat política dins el partit de

VOX, i vaig fent poc a poc.

L: La primera pregunta seria què entenc per igualtat efectiva entre homes i dones?

E: Aqui t’ho puc contestar que el que entenc per igualtat efectiva entre homes i dones és el

que estableix l'article 14 de la Constitució que és la plena igualtat entre homes i dones

independentment de la seva raça, la seva religió, el seu sexe… vull dir, que cadascú pugui

tenir millors oportunitats per poder desenvolupar el que és la seva vida quotidiana sense que

hi hagi cap impediment com bé t’he comentat, independentment de quina sigui la seva raça,

la seva religió. Vull dir tenir igualtat entre homes i dones.

L: D’acord, i per a tu en què consisteix la violència de gènere?

E: Primer de tot, ho dic amb tot el respecte del món, crec que el concepte violència de

gènere des del punt de vista està una mica utilitzat i mal interpretat perquè considero que la

violència de gènere al atribuir-li a l'home simplement a l'home el fet que pot portar a terme

una violència cap a la dona, i en canvi quan la dona utilitza violència cap el l'home ja no

violència de gènere, doncs estem discriminant a l'home pel simple fet de ser home i per tant

m'agradaria anomenar-li en comptes de violència de gènere, violència masclista perquè

estem atribuint el terme masclista a l'home i no estem atribuint pel simple fet de ser home,

la violència de gènere al propi home, i per tant considerem que la violència masclista és

aquella que porta a terme el home cap a la seva dona per les seves capacitats físiques o

psíquiques, ja que l’home per naturalesa té molta més capacitat física que la dona i per tant

se’n aprofita d’aquesta situació.

L: Llavors considerant que ho vols anomenar com violència masclista, creus que la violència

masclista és un àmbit important a tractar en les agendes polítiques?

E: I tant, però abans de passar a la següent qüestió que m’has plantejat he volgut agafar un

petit fragment de la proposició de llei que va portar a terme Vox al Congrés dels Diputats i

aquesta considera que per violència intrafamiliar o violència domèstica s'entendrà tots

aquells actes de violència física, sexual, psicològica o econòmica que es produeixin a les

persones pel que és refereix a l'article 1 de l'anterior article i com a conseqüència de

relacions familiars que es vinculen l’agressor la víctima. I després a continuació desenvolupa

una mica més quins tipus d'àmbits acollirà aquesta àrea, quins tipus de violència i sobre
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quines persones. I fent referència a la qüestió que hem comentat que si és un àmbit

important a tractar a les agendes polítiques sí que considero que és un àmbit important, com

qualsevol altre tipus de violència, qualsevol altre tipus d'agressió ha de ser castigada igual

que la violència de gènere perquè al cap i a la fi són violències igual. I llavors és important

prendre mesures dràstiques per evitar que segueixin augmentant els casos en què una dona

és víctima de qualsevol acte discriminació o agressió per part per part de qualsevol persona

independentment de quina sigui la persona i d'aquesta forma realment fonamental no

col·lectivitzar i dividir ja que la igualtat real entre homes i dones s'aconsegueix amb una

legislació equitativa en aquest àmbit i penes fermes per a les persones que porten a terme

aquest tipus de violència.

L: Doncs la següent pregunta seria si creus que l'administració pública ha d'invertir fons en la

sensibilització i prevenció de la violència masclista?

E: Primer per iniciar, crec que el que sigui millorar la condició de vida de les persones de la

nostra societat és una és una bona notícia per a la societat en general, però veient com s'està

invertint en feminisme i sectarisme ideològic, crec que sí que és veritat que s'hauria d'invertir

molt més, però veient tal i com s'està invertint en aquests moviments, bé et fico exemples,

s’ha invertit quatre vegades més el pressupost del Ministeri de Sanitat més del doble del

pressupost del Ministeri Defensa en un plà totalment sectari.

L: Et refereixes al plà d’gualtat efectiva entre homes i dones?

E: Si, han invertit vint mil millons em sembla, no? Em sembla una mica preocupant que

s'inverteixi quatre vegades més en igualtat, bueno en aquestes mesures que porten a terme

aquests polítics,que s'inverteixi quatre vegades més que en educació, sanitat o defensen és

realment preocupant. Això sí que és veritat que s'ha d'invertir molt en aquests temes perquè

és un tema que fa molta falta avui en dia i que independentment de si jo home o dona, s'ha

invertit i garantir la seguretat de totes les persones. Primer però bé aquí a l'article 5 de la

proposició de llei, sí que és veritat que nosaltres diem que les administracions públiques

podran promoure o ordenar campanyes o programes de sensibilització per incrementar la

conscienciació i la comprensió pel públic en general de les distintes manifestacions en totes

les formes de violències incluides en el objecte de la llei i les seves conseqüències i les

potencials víctimes i necessitat de prevenció. Per tant sí que considero que les

administracions se n'han de fer càrrec i hem de garantir que totes les persones puguin portar

a terme la seva vida quotidiana amb la màxima normalitat possible. Però bé un element que

tu agafes i divideixes a la població, l’intentes enfrontar i veure qui són els bons i que són els
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dolents, penso que ja no és sensibilitzar sinó que és enfrontar i confrontar una població a

una altra.

L: Vale, la següent pregunta consistiria en quin creu que és l'objectiu del moviment feminista

d’avui dia?

E: Sí que és veritat que hi han certs sectors del sector feminista que no s'adeqüen al que és el

moviment feminista d'avui en dia. Però sí haguessim de generalitzar una mica l’objectiu del

moviment feminista, el que intenten aquestes dones és establir que les dones representen

molt millor que els homes els valors universals de la pau i la justícia. Aquí vaig afegir un

fragment que em va semblar molt interessant, i és que fa dues setmanes vaig estar en un

campus que ens feien xerrades i ens van fer una xerrada sobre el diferent progrés que havia

tingut el feminisme. Ens explicaven que hi havia hagut tres onades, el primer moviment

feminista que és el que buscava la igualtat efectiva entre homes i dones, després el que

sorgeix el maig del 68 que sembla que va ser que ja comencen a sorgir moviments una mica

més radicals en els que s'introdueixen no sols dones sinó sectors que ja havien estat molt

més abandonats per la societat i després està la tercera onada del moviment que és en la

que estem actualment, que és el moviment feminista la senyora Irene Montero que és un

moviment que des del meu punt de vista intenta enfrontar els homes amb les dones i

dividir-los, col·lectivitzar-los i l'únic que fa és dividir i tractar els homes com si fossin autèntics

agressors pel simple fet de ser homes. I bé m’agradaria destacar que el feminisme estatista

considera que cal construir des de l'Estat les condicions socials per la igualtat mitjançant la

legislació per acostumar a la visibilització de la dona. Són les quotes a les empreses, la

política, o la cultura que donen preferència al sexe femení. Es tracta de trencar el patriarcat o

el masclisme mitjançant la llei elaborant normes que obliguin el recalcitrants. En aquest cas

el gènere implica més que l'individu i la capacitat i el talent per ocupar càrrecs es pressuposa,

llavors la llibertat és així un valor secundari davant de la paritat, la discriminació és un

instrument acceptable. Un exemple clar és la llei contra la violència de gènere que vulnera el

dret fonamental dels homes. Per exemple la presumpció d'innocència que és un dret

fonamental que està dins la constitució i que en molts casos és vulnerat per aquests tipus de

lleis. Un exemple ara jo estic amb una noia per exemple i va a fer la denúncia perquè he

tingut actituds dolentes amb ella i tal. Jo la nit al “calabozo” me la passo. Llavors aqui això no

és igualtat ni és defensar les dones, en el moment que tu vulneres els drets d’una persona

per protegir a una altra persona jo crec que no és igualtat efectiva entre homes i dones.

L: Bé doncs canviant una mica de bloc, i anant en àmbit més polític, a quins partits polítics

has votat en les darreres eleccions? A quin creus que votaries en les següents?
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E: Al 2018 a les municipals vaig votar al PP però perque no tenia realment una opinió

formada sobre el que eren les agendes polítiques i em vaig deixar portar per el que ens

deixem portar els joves, pel que escoltem i tal. Però al 2019 o 2018 va sortir Vox a Andalusia

que van treure dotze escons i tal i va ser com el boom de Vox, em vaig començar a informar i

vaig començar anar a meetings i a partir de 2018 em sembla que va ser que van ser les

primeres eleccions, llavors ja vaig votar a Vox, i apartir del estiu del 2019 que ja em viag

començar a ficar més a dins, vaig començar a portar diferents aspectes del partit ara a aqui a

Lleida, i després a les autonòmiques del 2021 vaig votar a Vox, òbviament.

L: Vale, la següent pregunta és si coneixes les propostes que aporta el teu partit en termes de

violència masclista?

E: Aqui porto el document, et puc passar el link de la proposició de llei que va portar Vox al

Congrés dels Diputats, però més que res era el que t’he estat comentant, derogar aquestes

lleis ideològiques que el que pretenen és menoscabar la figura de l’home i al cap i a la fi és

aglutinar totes les violències que poden haver en la nostra societat actual i tractar-les de la

mateixa manera independentment d’on vinguin. Però com ja t’he comentat ja t’ho passaré

per si t’ho vols mirar les diferents propostes per si t’ho vols mirar més a fons.

L: D’acord, doncs jo havia fet com un recull resumit de les propostes que porta Vox i seria

bàsicament la supressió d’organismes feministes radicals subvencionats, la supressió de les

quotes en les llistes electorals, treure l'avortament del sistema sanitari, ampliar el permís de

maternitat a cent vuitanta dies, la prohibició dels ventres de lloguer, i després en termes de

violència masclista, la derogació de la llei de violència de gènere i la persecució de les

denúncies falses. Llavors així una mica a trets generals, si creus que són mesures efectives, si

estàs d’acord amb aquest tipus de propostes?

E: Si que és veritat que comentant el que m’has comentat, pot sonar una mica impactant així

a primera vista perquè ens han pintat com que la llei de violència de gènere com una cosa

molt bonica que ens solucionarà tots els problemes però la realitat és que des del 2002,

bueno violència masclista ha hagut tota la vida obviament, però des del 2002 van haver més

el boom, van incrementar més els casos de violència masclista, ens ho han pintat tot molt

bonic, que solucionarà tots els problemes, però si tu mires dades, els homicidis masclistes,

tot el que comporta aquest tipus de violència, segueixen en augment, o segueixen més o

menys en l’alça de lo que porten havent des de fa vint anys, vull dir, no és que hagin

solucionat cap problema, si nò que això segueix en l’alça i no s’ha solucionat cap problema.

Però bueno, deixant tot això de banda, si que és veritat que això pot sonar molt fort, però és

una realitat, i naltres el que busquem al cap i a la fi, i t’ho dic en primera persona, és buscar
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la igualtat plena i efectiva entre els homes i les dones, que tothom es trobi a gust, que ningú

pateixi cap tipus de despreci pel simple fet de ser dona, i crec que és totalment, des del meu

punt de vista efectiu, i que busca la igualtat plena.

L: D’acord, doncs canviant de bloc, la següent pregunta seria si has observat comportaments

o situacions on s’hagi discriminat algú per raó de sexe (universitat, escola, feina, carrer..)?

E: Doncs aquesta pregunta, bueno et contestaré que si, si que ho he vist, tant per part de les

dones cap als homes, com per part de les dones cap els homes, però si vols t’ho contesto a la

següent, que t’ho desenvolupo més i t’explico el que he pogut veure en referència aquest

aspecte.

L: Doncs si, la següent pregunta sería si podries ficar algun exemple sobre discriminació per

raó de sexe en els mitjans de comunicació/àmbit polític/jurídic/esportiu..?

E: Per part dels homes a les dones he pogut veure diverses situacions en les que s’ha

menypreat les seves capacitats per portar a terme qualssevol tipus d’activitat, ja sigui per

exemple, que el barça femení ha tingut un boom, que tothom el va a veure i tal, si que és

veritat que sempre s’ha tractat a les dones com si no sapiguessin jugar a fútbol, o que tenen

menys capacitat per desenvolupar aquest tipus d’esports que necessiten més força física, o

per exemple, anava fa un any a un gimnas i a les dones els hi deien, no agafeu tant pes que

no tens tanta força física i tal, si que és veritat que això és una realitat i qui ho negui és un

ignorant, avui en dia a les dones, en molts àmbits, com als homes, se’ls pot tractar com si

fossin més patosos, per exemple, és una realitat. Però també per exemple, als homes se’ls hi

ha negat la presumpció d'innocència molts cops, i d’això ningú en parla, hi ha molts homes

que s’han tingut que passar la nit al “calabozo” pel simple fet de, que podràn ser casos

contats, però si que hi ha casos d’homes que s’han tingut que passar nits allí pel simple fet

d’una denúncia falsa. Llavors a partir d’aqui això com és tracta? Això a la llei de violència de

gènere no es tracta ni es parla sobre això, vull dir si que és cert que hauríem de millorar

moltes coses en àmbit econòmic, jurídic i no et dic més exemples perque podríem estar un

dia sencer, però també hi ha casos en que io per exemple com a home, m’he sentit ofès pel

simple fet de ser home.

L: Vale, llavors, la següent pregunta i la última d’aquest bloc seria si creus que actualment es

dicrimina per raó de sexe en la quotidianitat?

E: T’ho he anat contestant, però si que és veritat que potser en l’àmbit laboral, a vegades les

dones quan estan embarassades, per exemple, se’ls tracta com si tinguessin menys capacitat

per desenvolupar el treball que tenen però per exemple m’agradaria destacar, un fragment

d’una entrevista que li van fer al Rafa Nadal, que li preguntaven que perquè els homes
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cobraven molt més al jugar al tenis, que tenen molt més èxit els homes jugant al futbol o al

tenis, i ell contesta que és una realitat, ningú t’ho negarà. Però per exemple, en el món del

modelatge, per què cobren molt més les dones que els homes? no t’estic negant el fet de

que un home cobri molt més al tenis, perquè és una realitat i es pot trobar en qualsevol

lloc,però per exemple en el món del modelatge, o en el món de la gimnasia ritmica, si que és

veritat que les dones acostumen o tendeixen a cobrar molt més que un home perquè la

pròpia naturalesa humana de la dona els hi permet desenvolupar aquestes activitats d’una

manera millor possible. Pues és això, sempre hi haurà desigualtats però aconseguir la igualtat

plena entre homes i dones, sempre hi haurà petits aspectes en els quals hi haurà petites

desigualtats.

L: Perfecte, doncs l’últim bloc tracta de mirar tres vídeos de campanyes de sensibilització i

llavors et faré unes breus preguntes. El primer video sería del 25N que està propulsat des del

departament de feminismes i igualtat de la Generalitat de Catalunya. (Reproducció del video)

E: Si si que és veritat, que t’ho he comentat i no t’ho he negat en cap moment que les dones

pateixen certes actituds dels homes que potser s’haurien de començar a prendre mesures

efectives per eliminar aquest tipus de comportaments perquè són inacceptables, però bueno

és el que t’he comentat, tot això, sensibilitzar és important concienciar a la societat de que

s’ha de conseguir la plena igualtat entre homes i dones, però tampoc vec realment que es

vulgui aconseguir, els homes moltes vegades ens sentim ofesos, i ningú aqui crea un ministeri

d’igualtat o crea un departament d’igualtat, penso que si que és important sensibilitzar a les

persones de que això és important, però esque no vec a ningú parlar de segons quines coses

respecte aquests temes, em sembla propaganda de basura ideologia sincerament, però tot el

que sigui concienciar a la societat de que això és una realitat està bé. I t’anava a comentar

una cosa, que darrere de les polítiques de Podemos per exemple, que són els que porten

totes aquestes campanyes i s’ho curren, entre cometes, més,darrere d’aquestes polítiques

penso que són polítiques buides, totalment buides, aquestes polítiques no tenen res més

darrere que feminisme, i poca cosa més, no vec cap cosa més, perque jo de Podemos no he

sentit cap cosa més que polítiques, perquè la igualtat no s’aconsegueix nomès amb

feminisme, sinò que també s’aconsegueix també amb economia, cultura, de la societat en si.

Penso que hi ha coses més importants també, no dic que no siguin importants, però darrere

de aquestes polítiques, són polítiques buides, penso que fa falta que facin una fullejada a les

seves polítiques perque son buides. Bueno no se si t’he contestat.

L: No si si, està superbé. Llavors per tornar una mica al video, si creus que aquest video, pot

representar una realitat quotidiana en les diferents situacions que es veuen?
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E: Si que pot ser mostren algunes realitats que la societat a vegades no té en compte, però

que ho porten massa a l’extrem i que com t’he comentat són polítiques buides, que no

atanyen a coses més importants de la nostra societat. Per exemple, hi ha gent que no pot

arribar a finals de mes, perque no tenen per portar un plat a taula als seus fills i d’axiò no en

parlen, si realment els hi importes la igualtat parlarien de la figura de la familia en sí, que

penso que és molt més important que destacar una persona individualment i parlarien

d’aquestes coses, però no he sentit en cap moment però no he sentit parlar d’aquestes

figures que són realment vitals.

L: Vale, i al mirar el vídeo com t’has sentit? I quin creus que és el paper que representa

l’home en aquest video?

E: Si que és veritat que intenten pintar l’home com si fos una figura dolenta, generalitzra

l’home com si fòs aquella figura que a la dona la tracto com vull i la “manejo” com vull, i

penso que no és així, perquè hi ha molts homes que a les dones les tracten super bé i no hi

ha cap problema, vull dir, si que és veritat que s’ha d'erradicar aquest tipus d’actituds per

part dels homes, però penso que ataquen considerablement a la figura de l’home,

generalitzant d’una manera despreciable.

L: Quina creus que és la finalitat d’aquest vídeo?

E: Bueno pues visibilitzar que hi ha certes actituds que han d’acabar-se vulguis o no, però

com he comentat la figura de l’home es veu molt afectada i menoscabada per aquest tipus

de vídeos.

L: Vale, doncs el següent vídeo és una campanya del Ministerio de Igualdad. Et ficaré els dos

vídeos i els comentem posteriorment. (Reproducció del primer video) (Reproducció del sgon

video)

E: M’ha sorprès bastant aquesta frase que diu hay que acabar con lo que produce el miedo,

no se a que es refereix quan diu això, però sona bastant impactant no? A mi, em sona

bastant impacatant, hay que acabar, vull dir si que se li ha de jutjar pel que ha fet però

acabar? Hasta el cierto punto de acabar? Si fos al ravès, mira ara m’ha vingut al cap, vaig

trobar unes imatges, que comparaven bastant el que és la societat actual, el que és el

periodisme d’avui en dia, fica “Un padre mata a su bebé al tirarse por la ventana de el

Hospital de la paz”, i després un altre cas, “Muere una mujer y su hijo trás tirarse ella de un

sexto piso con el niño en brazos”. Vull dir jo crec que això reflecteix bastant el que volen

transmetre les èlits del govern, que al cap i a la fi, tots els mitjans de comunicació depenen

d’ells i hi ha una manera de medir, si és un homes es tractat d’una manera, si és d’una dona

es tractat d’una altra, si realment busques la igualtat efectiva entre homes i dones,
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condena-ho de la mateixa forma i de la mateixa manera, no es tracta de pel simple fet de ser

home, l’has matat, i si és una dona, que passa aqui llavors? No sé, penso que és una mica

injust jo crec, són dos situacions totalment idèntiques i es tracta l’home d’una manera i la

dona d’una altra.

L: Vale, llavors respete aquests dos vídeos, hem vist el primer que representa com una mica

més situacions quotidianes en que les dones es poden trobar, i després una mica més el foco

a la victima el telèfon d’atenció a la víctima, que s’ha d’acabar amb la por que senten, llavors,

creus que aquests vídeos poden representen realitats quotidianes, i quina és la finalitat

d’aquests vídeos?

E: Sí, si que ho represente tal qual, però jo crec que la manera com s’enfoca no és

l’adequada, hi ha certes escenes que si que representen el que passa avui dia, però penso

que estàn enfocats d’una manera en la qual es victimiza la dona, que la fi hi ha al cap és la

víctima de la violència que porta a terme l’home, però la figura de l’home és com que és

generalitza, la societat masculina, i llavors a l’home se’l té com si fos un agressor, com si pel

simple fet de ser home aqui tothom fòs… no se penso que per aconseguir la igualtat com

t’he comentat abans s’hauria de començar a legislar lleis molt més equitatives, de les quals

independentment de si ets home o dona, se’t atè de la mateixa manera, l’agressor se li fica la

mateixa pena, perque al cap i a la fi, l’actitud, i la conducta que tu estàs portanta terme és la

mateixa.

L: Vale, llavors la següent pregunta sería com t’has sentit al veure aquests dos videos?

E: Esque, ho tinc tant vist ja, que ja no em provoca cap sensació, és com si cada dia vas a un

lloc i et produeix la mateixa sensació, és una sensació bastant habitual i quotidiana, que al

cap i a la fi la començo a normalitzar, perque al final és algo normal per mi veure aquests

videos, a partir d’aqui ja…la quotidianitat d’aquestes sensacions em semblen bastant

lamentables.

L: Per últim, quin dels tres vídeos t’ha agradat més? I d’altra banda, com plantejaries tu les

campanyes, o quins aspectes consideres que s’haurien de tenir en compte perquè els homes

s’hi puguin sentir bé?

E: Obviament, t’he de comentar que veient aquests tipus de videos un home no es pot sentir

bé. Perque al cap i a la fi el que estem veient és un agressió per part d’un home a una dona,

però si que es veritat que es podrien enfocar de diferent manera per tal de concienciar tant a

dones com a dones de que és una realitat i hem de treballar tots junts cap a un futur on no hi

hagi aquest tipus de comportaments. I respecte al que m’has preguntat de quin video m’ha

agradata més, no m’en ha agradat cap, perque obviament al ser home i veure aquestes
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coses, no m’agraden gens, i apartir d'aquí, com s’hauria de concienciar? Doncs concienciar

de que la violència, vingui d’on vingui és violència i pel simple fet per ser violència per part

d’un home no té més importància que al ravès, a partir d'aquí que cadascú s’ho prengui com

vulgui, vui dir és una realitat, si ets una dona ho pateixes i si ets un homes també ho

pateixes.

L: Perfecte, ja com a tancament si hi ha alguna cosa més que vulguis afegir o que pensis que

ens hem deixat i que vulguis comentar amb relació als temes que hem estat parlant?

E: Bueno no, més que res, ja t’ho he comentat tot.

L: Perfecte, doncs moltes gràcies pel teu temps dedicat en l’entrevista.

ENTREVISTA 4: GUILLERMO (VOX)

L: Vale. Bueno, para empezar mi presentación, soy Lídia Pedro, alumna de Sociología de la

Universidad Autónoma de Barcelona. Este año estoy cursando 4.º, por lo que estoy

desarrollando mi trabajo final de grado. Este está destinado a investigar las diferentes

percepciones de la violencia de género según la ideología política en los jóvenes. Esta

entrevista será anónima y el tratamiento de sus datos será únicamente utilizados con el fin

de llevar a cabo la investigación. Ésta será grabada por audio y entonces te presentaré la hoja

de consentimiento para acá para garantizar que esta grabación será totalmente privada.

Entonces, cuando acabemos la entrevista, yo te enviaré por correo el documento. Me lo

signas conforme el tratamiento de datos será privado. Entonces un poco a modo de

presentación ¿Como te llamas? ¿Cuántos años tienes? ¿Dónde vives?

G: Vale, pues me llamo Guillermo Alvo. Tengo 24 años y vivo en Zaragoza. Soy estudiante de

derecho, estoy en tercero y así como presentación y necesitas alguna cosa más.

L: Bueno y ¿a qué te dedicas? ¿Estás estudiando derecho, no?

G: He estado trabajando antes, por eso estoy con veinticuatro años en tercero.

L: Vale, perfecto. Vale, entonces como primera pregunta sería ¿qué entiendes tú por

igualdad efectiva entre hombres y mujeres?

G: A ver por igualdad efectiva entiendo que tengan primero a nivel legal los mismos

derechos. Y a nivel social la misma percepción y las mismas prerrogativas unos que otros, la

misma perspectiva.

L: ¿Y para ti en qué consiste la violencia de género?

G: A ver, esto para mí es una pregunta complicada porque claro, el problema que le veo yo es

que dan definiciones distintas. Es distinta la definición de genero que da la ley de Violencia

de Género, que además da para estudiarla, o por ejemplo, la definición de violencia de
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género que da Irene Montero, por ejemplo, por decir alguien o que te puedes encontrar un

día en cualquier debate. Entonces, parece que el consenso es que la violencia de género es la

violencia de un hombre hacia una mujer, aunque no coincida con la definición de la ley de la

violencia de genero. Pero bueno, parece que es la violencia de un hombre a una mujer por el

mero hecho de serlo por definición. Otra cosa es que yo esté más o menos de acuerdo con la

definición, pero es lo que entiendo yo cuando me dice alguien violencia de género.

L: Vale. ¿Y entonces crees que crees que la violencia de género es un ámbito importante para

tratar en las agendas políticas?

(Pausa d’uns segons en la què pensa)

G: Sí. Si.

L: Si quieres. Dame como tu definición en plan como lo que tú consideras. Y entonces a raíz

de aquí lo hablamos.

G: Vale es que la cosa es que para mí el el concepto de violencia de un hombre hacia la mujer

por el mero hecho de ser mujer no tiene sentido. Cuando se habla de hombre mata a su

expareja y sale Irene Montero por ejemplo y dice nos matan por el hecho de ser mujeres, es

un sin sentido y además no concuerda con la realidad sociológica del delito. Porque si no, el

hombre, después de matar a la que era su mujer, habría ido a la vecina del segundo y habría

matado a la vecina a la vecina del segundo, o hubiera ido a la panadera, que también es

mujer y la habría matado. Pero la realidad es que no mata a esas mujeres. Y también son

mujeres. Mata a su mujer, a su exmujer en el 90% de los casos, luego evidentemente es el

caso de agresiones sexuales ahí sí que evidentemente es por ser mujer y punto, no hay más

historia. Entonces, para mí el concepto ese ya es un error, y enfocarlo desde ese aspecto

también es un error. Es el problema que le veo yo, que si no entendemos la naturaleza del

delito no se va a solucionar. Si no entendemos por qué la gente roba, pues no vamos a

disminuir el número de robos. Pueden decir, claro que me están robando porque yo soy rico,

pues no, están robando porque el otro es pobre. Por poner un ejemplo, que no quiere decir

que sea igual, pero si se pone el foco en que se mata a la mujer por ser mujer seguramente

las medidas que pongamos para tratar de solucionar esos delitos muy probablemente no

funcionen. De hecho, los datos de víctimas de violencia de género desde el 2004 2005 que

fue la ley, no se han reducido significativamente después de millones y millones, y siguen

muy parecidos. Algunos años repunta un montón, otros no. Porque no se les está dando un

buen enfoque. Y luego ya está todo el resto de las barbaridades legales que se están

haciendo. Y bueno, yo evidentemente mi opinión es que lo que la ley entiende como

violencia de género es que el hombre en este caso mata a una mujer, a su pareja o expareja
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con la que ha tenido vínculos de afectividad o de convivencia, no está tan mal como idea. Me

sigue pareciendo que no es necesario hacer una ley puedes ponerle un agravante como hay

en el Código Penal 140 en el que hay agravantes por homicidio, pues le pones un agravante

por cuestión de género, por ejemplo. Pero género en el sentido de mujer o exmujer y lo

habría visto mejor que hacer una ley entera, que además, hasta ahora no se ha demostrado

que sea demasiado útil. Es un poco la opinión general que tengo sobre la violencia de género

y el tratamiento, tanto político como legal que se está haciendo. Veo que es una cuestión

política y propagandística, porque no creo que se sostenga la idea de que nos matan por ser

mujeres. Y desde el punto de vista legal, me parece una ley que es innecesaria, poco efectiva

y que con un agravante habría conseguido el efecto que en un principio se busca.

L: Vale, perfecto. Bueno, ya me has respondido un poco que es lo que piensas a nivel político.

G: Es verdad que me has preguntado algo y no me acuerdo.

L: No, tranquilo. La pregunta era si crees que es un ámbito importante para tratar en las

agendas políticas, pero que más o menos me ha respondido. ¿Cuál es tu opinión?

G: Aver importante hasta cierto punto, al fin y al cabo, son, no recuerdo muy bien, creo que

el año pasado entre 50 y pico y 70 los casos de violencia de genero. ¿Es importante? Si es

importante, es importante o bastante, me parece a mí. Para un país como España me parece

bastante importante. ¿Es importante? Sí. ¿El más importante? En mi opinión, no. Hay algo

que corra un poco más de prisa para eso al final y al cabo ya tenemos todo el Código Penal

para aplicar, que hasta cierto punto está o podría estar relativamente solventado. Aun así, no

veo mal que se trate.

L: La siguiente pregunta es si crees que la administración pública debe invertir fondos en la

sensibilización y la prevención del fenómeno.

G: No creo que no, creo que no, porque el que mata a su mujer no la mata porque no le

hayan puesto suficientes videos de que no tiene que matar a su mujer. Es decir, el 99,9% de

personas que son somos normales, no nos da por ir y matar a nuestra pareja y el que lo hace,

no es porque de jovencito no le hayan ido al instituto una persona a hablar de que no hay

que matar a su pareja porque cada uno hace su vida. No, el que le mata es como te he dicho,

por otros motivos. Pero como no se estudia la naturaleza del delito. Pero no es porque no le

hayan dicho que no hay que hacerlo. Yo creo que en este sentido, para sensibilización, igual

algo mínimo de oye, chavales, este año se han disparado los datos. Pero en general, no creo

que tenga mucho impacto.

L: Perfecto. Y la siguiente pregunta sería, ¿Cuál crees que es el objetivo del movimiento

feminista actualmente?
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G: Uf, pues buena pregunta, porque encima hay como setenta corrientes, que si las terfs,

¿que si feminismo del género…¿cuál es el objetivo? Pues te voy a decir el de manual por

lograr la igualdad objetiva entre hombres y mujeres. Supongo que será ese, muchas veces no

lo veo yo por ningún lado. Osea, yo no soy feminista, ni que si la segunda ola es feminismo y

las otras…la verdad es que yo no soy feminista ni nada de eso. ¿El objetivo? Pues supongo

que será ese le conseguir la igualdad real y efectiva entre hombres.

L: Vale, entonces entrando un poco más en ámbito político, a qué partido has votado en las

últimas elecciones, ¿y a cuál votarías a las siguientes?

G: En las anteriores voté Vox y en las siguientes o VOX o abstención.

L: Vale. Entonces bueno, un poquito si conoces las propuestas políticas que aporta el partido

de VOX en términos de violencia de género. Y bueno, ya hice como un poco resumen de las

propuestas que hacían. Bueno, primero puedes responder a la primera pregunta y comentar

que és lo que recuerdas tú.

G: De haber más o menos sí. Bueno, es que yo me fui del partido hace ya un año porque

ideológicamente no acabo de encajar.

L: Vale.

G: Entonces, pero más o menos si, lo que proponemos es la ley de violencia intrafamiliar.

Entiendo que lo que pretende tipificar es la violencia de uno, ya sea hombre o mujer, a su

pareja, expareja y creo que también cónyuges y descendientes. De acuerdo, porque esto va

por un bien, creo que eso es lo que propone. ¿Que opino? lo mismo, pues un poco lo mismo

que con la ley de violencia de género. Me parece que no es necesaria una ley específica para

esto, puedes poner un agravante ya está. Porque es que ahora, esque claro yo soy estudiante

de derecho estoy harto de leyes que no proceden. Hay que poner un agravante de código

penal, te lo compro 100% y te cumple la función si lo que quieres es y conseguirás que este

crimen, por este aspecto de haber sido pareja o en en el ámbito de la familia, tal es más

grave y merece mayor castigo pones un agravante y ya está. No necesitamos otra ley nueva,

además, en un tema penal no está muy bien. O sea, no se suele hacer leyes penales aparte

del Código Penal y no me gusta que se hagan. Entonces, pues la veo algo mejor que la Ley de

Violencia de Género, porque tiene el claro ejemplo que la Ley de Género no contempla que

un hombre ejerza violencia sobre su pareja, hombre y sexual o una mujer sobre el hombre,

aunque sean casos íntimos. Son anecdóticos y es verdad. En España, ¿cuántas mujeres han

asesinado a sus parejas hombres? Desconozco el dato, pero será mínimo. Por mucho que sea

mínimo, no puedes hacer una ley y ya desde el punto de partida sabes que esos casos no los
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contempla. Me parece, en ese sentido, algo más completa. Aun así, me parece que no es lo

que hay que hacer. Hay que poner un agravante en el código penal.

L: Vale, entonces, te digo un poco las propuestas políticas que se integraron en el programa

electoral del año 2019 y después las comentamos así un poco resumido. La primera

propuesta sería la supresión de organismos feministas radicales subvencionados, supresión

de las cuotas en las listas electorales, excluir el aborto del sistema sanitario, ampliar el

permiso de maternidad a 180 días y la prohibición de vientres de alquiler. Y por otra parte la

derogación de la Ley de Violencia de Género y la persecución de las denuncias falsas.

Entonces, un poco con estas propuestas, si crees que son medidas efectivas y estás de

acuerdo con este tipo de propuestas y un poquito el por qué.

G: A ver, pues de lo que has comentado estoy de acuerdo en casi todo. Digo, yo soy

conservador, estoy en contra del aborto, estoy en contra de los vientres de alquiler. O sea,

mercantilizar el cuerpo de la mujer me parece mal, eso de comprar bebes no me acaba de

convencer. Bueno, y del hombre también. Luego eliminar las cuotas me parece bien. Si las

dos mejores personas para ir en las listas son mujeres, porque vas a tener que meter a un

mameluco en medio, tal como dicen las listas cremalleras estas, o si son dos hombres pues

dos hombres. Luego eliminar subvenciones me parece bien, en general, como he

comentado, no creo que el dinero para este tipo de situaciones sirva para nada. De hecho, ya

se está viendo años de cada vez, se suele ir aumentando el presupuesto. Los datos siguen

siendo iguales o incluso peores, pues parece que no está causando demasiado efecto. Y es

dinero, es dinero. El plan este de 20 mil millones hasta 2025 o 26 es una puta locura, en mi

opinión, es una barbaridad. Y a ver lo único que no acabo de estar muy de acuerdo porque

me parece muy populista es lo de la persecución de las denuncias falsas. Es cierto que se

dice que sólo un 0,7% de denuncias son falsas, pero eso verdad y es mentira porque

verdaderas según ese planteamiento, son el 20 y pico. Es decir, hay sólo dos opciones no es

verdadera o falsa, es verdadera, falsa o se archiva. Es cierto que la Fiscalía de oficio, las

denuncias que se archivan porque no se han logrado pruebas para culpar al hombre, no se

pone a investigarlas, a ver si es que resulta que eran falsas o simplemente había falta de

pruebas. En mi opinión, ponerte a perseguir todas las denuncias de violencia de género, que

engloba muchas cosas que tienen que ver con un homicidio, hasta un maltrato de obra,

lesiones, vejaciones y un montón de cosas. Entonces es ponerte a perseguir de oficio todas y

cada una de esas denuncias que se archivan no me parece razonable, pero ni en este delito

ni en prácticamente cualquier otro es delito de robo, que no se condenan porque no hay

pruebas. Vamos a ponernos a perseguir de oficio todos los delitos que se reciben de robo,
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como no sacar una oposición para el orden de 12.000 fiscales para el año que viene, que

hablemos de cómo se va a hacer con el colapso que hay en la justicia. Es que eso me parece

muy muy muy populista y que no va a tener recorrido real. Tampoco está mal que se

persigan las denuncias falsas en general, pero por lo general, no me digas de esto sí y de lo

otro no. Y entonces del resto estoy de acuerdo en todo, creo.

L: Vale, perfecto. Vale, entonces un poquito más a nivel personal, ¿Has observado

comportamientos o situaciones en las que se haya discriminado por razón de sexo? Puede

ser en la universidad, en el trabajo, en la calle… ¿Te viene algún ejemplo de este tipo de

situaciones?

G: Sí, sí, pero claro, es que ver qué entendemos por discriminar, si discriminar entendemos la

definición literal de dar un trato distinto por cuestión de género. Si, yo a mi novia, por

ejemplo, la trato muy distinto y a las mujeres en general yo las trato distinto, yo en general,

igual le abro la puerta a un chico porque me da por ahí, a una chica se la voy a abrir siempre.

Por ejemplo, cuando vamos a cenar o a cualquier sitio, pago yo. Y yo sí que lo hago porque es

mujer y yo es que me sale así. Ya te digo, soy más antiguo que el copón. Entonces para mí, yo

trato distinto a hombres y a mujeres en general. Igual estamos un grupo de colegas me dice

una chica que tiene frío pues le voy a dar yo mi chaquetón, me dice un chico y que se joda, si

hubiera traído el abrigo. Entonces de discriminación positiva, porque igual hay gente que lo

considera negativa esta discriminación, pero yo la considero positiva, mucha, todos los días,

yo el primero. ¿Entonces, de discriminación negativa? Si. Sí, en el sentido. Tampoco sé si se

hace al revés, supongo que igual hasta cierto punto, pero yo lo que veo más y que me da por

culo la peña babosa que ve una chavala por la calle, que va la chavala a su bola y no se lo

dice a ella porque eso ya sería como para darle de hostias, pero igual te dice a ti que es el

colega “ua esa chavala no sé qué”, que de eso sí, de eso sí y no me mola. Básicamente eso,

así cosas más fuertes la verdad que no, pero eso sí que lo veo.

L: Vale, pues la siguiente. La siguiente pregunta sería si podrías poner algún ejemplo también

sobre discriminación por razón de sexo igual como más ámbito institucional, como medios

de comunicación o ámbito político jurídico deportivo. Igual si te viene algún ejemplo.

G: Discriminación de género. Baja.

L: Es que yo soy medio autista, yo no estoy puesto en nada. O sea, no veo las noticias, no veo

el arte, no tengo tele en casa, no tengo tele, no entro en Twitter porque me pongo de mala

hostia. Yo qué sé. Lo único que te puedo decir que con esto de los anuncios de Piqué salió

Rubiales en la tele con la periodista Ana Pardo de Vera. Y como que Rubiales le debió decir,

no lo vi esto lo vi en un click por ahí en Twitter, como que se tranquilizara y luego la otra se
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molestó, como no me digas que me tranquilice como si fuera mansplaining, no, no sé qué no

es que yo a nivel institucional digo que estoy muy poco puesto, entonces no sé, no lo percibo

ni lo percibo. Ya lo siento.

L: ¿Y crees que actualmente se sigue discriminando por razón de sexo en la cotidianidad?

G: Si. Um, igual sí que hay cierta percepción distinta. Por ejemplo, yo que he estudiado

derecho sí que se tiene la percepción de que los chicos litigando es mejor a la hora de

discutir en un juicio como que discutimos mejor. ¿Sabes? Igual hay una chica que es super

crack y saca notazas y es lista es muy buena, pero igual a la hora de discutir en un juicio

incluso le gano yo. ¿Igual estoy sacando peores notas y lo lógico, igual te invitaría a pensar en

un joder si hasta sacar las notas cuales gana no? Pero como yo igual. Eso sí, fíjate, no sé hasta

qué punto será verdad o no, porque además nadie quiere ser abogado y tanto que tampoco

te sé decir igual ahí. Pero es que yo es que claro, yo parto de la base de que hombres y

mujeres somos distintos y tenemos habilidades e inclinaciones distintas. Entonces igual yo

considero que muchas veces esa discriminación tiene todo el sentido del mundo. Yo, por

ejemplo, considero que en el 99% de los casos va a ser mejor profesora una mujer que un

hombre. Al igual considero que va a ser mejor policía un hombre que una mujer en muchos

otros ámbitos. Entonces si se sigue discriminando, yo creo que a nivel de percepción yo creo

que sí. Ahora bien, a la hora de la verdad yo no creo, por ejemplo, que en un despacho vayan

a coger al chico por ser chico si la chica de la entrevista y lo hace mejor. Yo por ejemplo

cuando estaba trabajando, en la empresa privada no he visto el más mínimo atisbo de

discriminación en ninguno de los trabajos en los que he estado, supongo. Supongo que a

nivel de percepción si que habrá algo, pero tampoco se te decir.

L: Entonces el siguiente bloque ya serían los videos ahora. Vale primero te pongo el vídeo

que se hizo en una campaña del Departamento de Feminismo de Igualdad de la Generalitat

que lo hicieron por el 25N. (Reproducció del video)

L: Vale. Entonces. Bueno, o sea, este vídeo es como una recopilación de momentos y de

situaciones. Entonces, si crees que este vídeo puede representar una realidad cotidiana o del

día a día.

G: Sí y o sea, sí, en el sentido de que son cosas que pasan, no, en el sentido de que no me

parece que sea lo más común del mundo. O sea, me parece que evidentemente pasa, pero

no me parece que sea lo normal o lo habitual, pero creo que es el primer vídeo, por ejemplo.

Si una chica que te dice que no quiere nada, es que no, y así lo entiendo yo y así creo que lo

entiende la mayoría de gente, aunque te dicen que ha pasado esto, y tu te lo crees. Entonces

en general sí, que sean cosas súper habituales no, pero que pasa sí.
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L: ¿Y cuál crees que es la finalidad del video?

G: ¿Cuál creo que es la finalidad del video? Pues supongo que hacer ver que este tipo de

actitudes comentarios no son deseables y hacer ver que son violencia machista. Yo ahí, por

ejemplo, no estoy muy de acuerdo en que algunas de estas cosas sean violencia machista.

Por un tema o no sé como decirlo, casi filosófico soy. Creo que hay que ser muy cuidadosos

con el lenguaje y no se le puede llamar violencia a todo, porque no puede ser que digamos

violencia a un asesinato y violencia a un pavo que se enfurruña porque la chavala le dice que

no en la discoteca, no me parece que tenga la misma entidad. Por lo tanto, no se debería

usar el mismo término en ningún universo y lo llaman micro violencia. Hasta creo que la

mayoría de las situaciones que aparecen evidentemente no son deseable, no es lo que hay

que hacer. De ahí a decir que es violencia machista y sobre todo esta relación de causalidad o

como que una cosa te lleva indefectiblemente a la violencia suprema que es el femicidio,me

parece una barbaridad el típico, la típica imagen del iceberg de que arriba está el asesinato y

te empieza a humor machista. Eso me parece un despropósito absoluto. O sea, no hay

relación, no se puede tratar de transmitir que esto es así. El que empieza haciendo chiste no,

hay un mundo entre una cosa y otra, pero sí es cierto que hay cosas que no están bien,

evidentemente.

L: ¿Qué papel crees que juega el hombre en este vídeo? ¿Y que figura representa al hombre

o qué papel tiene en este video?

G: En este video el hombre es el malo. Evidentemente, aunque hay, por ejemplo, alguna

situación que no es o no viene necesariamente del hombre. Por ejemplo, cuando lo dice la

abuela a la niña, hija que el te quiere te hará llorar. Eso me lo han dicho a mí. A mí, había una

niña en clase que no paraba de incordiarme y me pinchaba con el lápiz por detrás y me

decían, es que le gustas. Y a mí ya no me parece una cosa exclusivamente machista del

hombre hacia la mujer, eso en concreto. A mí dominar alguna chavala, yo estoy ennoviado.

¿Hay alguna vez que me hablaba alguna? Yo soy muy borde y le digo no, mira tal, pues dice

ah pues tampoco por lo que eres casi que me haces un favor y dice vale chica yo que sé. Hay

alguna situación de las que se ve que no es exclusivamente del hombre hacia la mujer, pero

si este video se pone en todos los casos a hombre como el que el malo este.

L: Y, por último, ¿cómo te has sentido al ver este vídeo o que has pensado que te ha venido a

la mente? Realmente es un poco como tu sensación.

G: A ver, una cosa que he pensado, pero es que pensar siempre en temas de este tipo. Que

igual no es así, ¿no? Pero que me da la sensación de que en estos casos este va más de

educación. Que de machismo y feminismo. Es decir, el tío que le rechaza una tía en la
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discoteca y dice a ti tranquila, tampoco está tan buena. No me parece que sea

necesariamente machista. Igual porque parece que es un gilipollas desubicado y muy

probablemente lo sea en muchos otros ámbitos de la vida. Y si algún día tiene una situación

similar con un chico, evidentemente no le responderá que no está tan bueno, pero hará algo

equivalente, ya que me parece que en algunas de las situaciones es cuestión de educación.

Con los chicos, por ejemplo, lo que me has comentado de la compañera de marketing en

derecho, por ejemplo, se habla mucho de del enchufe porque conoce a tal. Es decir, no se

hace alusión al aspecto sexual o se hace alusión a que es amigo de o este seguro que está ahí

por algo que parece de un tonto y hasta algunos no, o yo qué sé. O si estás con una chica en

la cama, te dice que no quiere y te enfadas, que eres imbécil, ¿sabes? Pero no me parece

necesariamente muchos casos de machismo en sí, de me creo superior a la mujer y yo creo

que ella está en la obligación de tal. Eso no es lo que pensado.

L: Vale, entonces, hay dos vídeos más del Ministerio de Igualdad. (Reproducció dels videos)

Bueno, el primer video era como más de situaciones también del día a día o y el segundo

vídeo está como más enfocado, como a la atención a las víctimas. Entonces bueno,

comentando los dos vídeos, si crees que representan también realidades para empezar.

G. Sí. Una vez más, creo que hay algunas que son bidireccionales. Por ejemplo, lo del móvil lo

veo mucho más de hombre a mujer. Lo de aquí le las fotos lo veo mucho más de mujer a

hombre, que la mujer es la que es más controladora, que de hombre a mujer. Todas las

demás sí que creo que es el hombre. ¿Y cuál es la pregunta?

L: Perdona si crees que estos días representan como realidades del día a día.

G: Sí, sí, sí, sí, sí. Una vez más, algunas de ellas no creo que sean lo normal o lo habitual, pero

si te lo cuentan y te lo crees.

L: Vale. ¿Y cuál es la finalidad de los dos vídeos?

G: A ver, yo supongo que es la misma que en el otro. Hacer ver que no es violencia o no sólo

hay que erradicar lo que es el asesinato, que también, evidentemente, sino todo este tipo de

cosas. E igual, no lo sé. Es que eso es lo que me suele pasar cuando veo estos vídeos que me

pongo de mala hostia como. ¿O igual no es la finalidad? No lo sé, pero yo es que parto de la

base de que el que es es así, que el comentario del escote, por ejemplo, de mañana se

presenta tu proyecto ponte es escote, el que es así es un puto gilipollas y yo creo que igual

busca también, porque a mí es lo que me nace, pero lo que pienso cuando ve estos vídeos,

que si yo como hombre presencio eso cogería decir bueno, te pones el bozal pedazo de

anormal, te callas la boca hasta que te mueras, imbécil. O los pavos que son babosos. ¿Qué

em plan? ¿Qué haces tocando a la chavala? ¿Que qué haces? Ya como que los terceros que
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somos la mayoría, o sea la mayoría de los hombres, no es así. Entiendo que busca también

que a los que somos normales pues que nos pongamos un poco de mala hostia y cuando

pasa algo de esto no hagamos la gracia de la al comentario más no comentario más gracioso

no, imbécil.

L: ¿Cómo te has sentido también al ver estos vídeos?

G: Mal. Estos me han… igual como los otros eran dibujitos y estos eran personas. Pero mal.

No me ha gustado. Ósea no quiere decir que esté mal hecho el video ni nada de eso, sino el

primero, sobre todo. ¿Es que no puedo tío con la peña que se pasa? O sea, no toques a la

chica, no le toques. O sea, es que no le toques. Porque un comentario… es que los

comentarios de gilipollas tampoco proceden, pero ya tocar es que no. Es que no y no me

mola nada, es que nada, nada, nada de nada.

L: ¿Qué papel crees que juega el hombre en estos dos vídeos?

G: Pues como en el otro es el malo el que hace mal las cosas.

L: Entonces que bueno de los tres vídeos, ¿cuál es el que te ha gustado más o cuál es el que

crees que sería como más efectivo o que se debería promover?

G: El segundo, el segundo el que más. Porque el tercero, las frases que ponían me he ido

fijando. Esas frases las he escuchado tantas chicas como a chicos diría yo, indistintamente. El

este no se me escapa, he escuchado este no se me escapa las mismas veces que he

escuchado al revés. Así que las imágenes eran solo de hombre a mujer, y sí que es cierto que

es más habitual que pase de hombre a mujer, pero las frases el 80% las he visto súper

genéricas. Entonces, como que eso me ha chocado un poco, he dicho podrías haber puesto

otra frase más representativa. Entonces para mí el segundo, no me ha gustado nada lo del

comentario de mierda de mañana se presenta un nuevo proyecto ponte ese escote. Vale que

no me ha molado nada. O luego cuando iba con el jefe, no lo sé, le tocaba como la pierna,

nada, nada. Yo creo que es el segundo el que no se puede decir así, pero que van a

sensibilizados si se puede decir… sí es el segundo.

L: Y entonces, por último ¿Qué aspectos crees que se deberían tener en cuenta cuando se

tiene que plantear una campaña de prevención? Qué aspectos crees que se deben tener en

cuenta en el vídeo o que deben representar.

G: Ja. Pues es que fíjate, voy a decir una cosa muy impopular. Muy impopular. Pero yo creo

que, si quieres hacer una campaña de prevención que prevenga de verdad, el foco, y encima

es que esto no se ha hecho nunca, el foco tendría que estar en las mujeres. Yo sé que esto es

muy impopular porque evidentemente no es culpa de la mujer que le hagan esto. Pero no

me gusta nada este discurso de no hay que enseñar a la mujer a protegerse o ir con cuidado,
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sino al hombre a no violar, por ejemplo. Esto es como joder, si yo quiero hacer una campaña

de prevención de accidentes de tráfico, le enseño a la gente a mirar cuando va a pasar por un

cruce de cebra a los dos por los dos lados. A mí esto me lo han dicho desde pequeño.

Aunque tú tengas derecho a cruzar por el paso de cebra y tengas tu prioridad y si te

atropellan, no es culpa tuya. Pero aún así, mira, porque puede haber algún borracho o algún

descerebrado. Pues igual estaría bien, porque esto no se ha hecho. O al menos yo no soy, no

tengo conocimiento de que se haya hecho. Igual estaría bien que se dijera no es vuestra

culpa y no lo es. Y ni falda corta, ni pollas y falda corta ni pollas. De hecho, la Biblia dice, lo

voy a decir porque esto es curioso, lo oí el otro día. Si os sentís tentados, esto dijo Jesús, por

una mujer cortaos las manos y arrancaros los ojos. Ósea que ni pollas de faldas ni ostias.

Entonces decir oye, no es vuestra culpa, la culpa es del hijo de puta que habéis tenido la

mala suerte de encontraros. Pero es que hay veces que veo en cada chica, cada barbaridad, o

sea, una barbaridad, pero es que es de txiki que está la cosa malamente. Ten un poquito de

cuidado, por favor, yo que sé cosas tan tontas como pásame tu ubicación, joder, intentar

ayudar, que esto es solo una cosa de las chicas, que cada vez que uno sale, que sale mi novia

me pongo histérico porque sé lo que hay, porque se lo hay. Entonces, como el decir vale,

tenemos un grupúsculo de hijos de puta infiltrados, entonces entre los que somos normales

vamos a intentar protegernos todos un poco, yo qué sé. Pues si vas a salir, avísame cuando

sales avísame cuando llegas a casa y por ejemplo, envíame la ubicación en tiempo real, por

ejemplo, o no te vayas a casa del fulano que acabas de conocer, y está feo que diga yo esto

porqué estoy reventado de tatuajes, pero el pavo medio y toxicómano con tatuajes en la

cara, no te vayas a su casa o a su coche y si lo acabas de conocer no lo sé. O sea, igual algo

así, porque hay muchas veces que veo que hay chicas que van vuelvo desde una punta de la

ciudad hasta la otra, cruzando de todos los peores barrios del universo. Sola a las 05:00 de la

mañana, no por Dios o lo que sea, o campañas de alguna cosa que el pensar siempre tanto

dinero para tanta gilipollez. Muchas veces que se haga una campaña, que los taxis que con

dinero público se paguen taxis para llevar a las chicas de vuelta de la discoteca a casa gratis,

por ejemplo. Y no es tanto dinero, te cuesta mucho más los 20 mil millones de estos en

campañas. Yo que sé. Cosas que aunque no sean muy populares, porque esto ya sé que no es

algo popular, pero que yo creo que pueden hacer algo, sabes? No sé.

L: Voy. Pues bueno, la entrevista hasta aquí. Si quieres comentar o crees que nos hemos

dejado de hablar de algún tema en relación con lo que te he preguntado, si quieres añadir

algo, si quieres alguna reflexión útil.
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G: Si reflexión, que es que además cuando me has preguntado sobre las propuestas de Vox,

ya te digo yo no estoy en Vox, pero una de las cosas que me gusta es como enfoca el tema de

la violencia de género, aunque creo que esa ley no procede mucho, pero en general creo que

lo enfoca bien por una cosa, sobre todo por Dios. Claro tú me has dicho esto del TFG y

estudias sociología. Esto lo va a evaluar gente que tiene dos deditos de frente. Vale la

reinserción, por Dios, las mierdas estas de que un pavo viole consistentemente y vuelva a

salir. O sea, no sirve de nada. O el que mató, por ejemplo, a Laura Luelmo o hace en 2020,

creo que fue la primera víctima de violencia de género en 2020. El que la mató había matado

a otras dos y estaba en la calle. O sea, por Dios, que no sirve de nada sensibilizar aquí y esto

no es una forma muy bruta de decirlo, pero que los que somos buena gente muchas veces

estamos hasta la polla de que nos digan hombre, no violes bro, soy hombre, no violo, lo sé,

sé que está mal, no necesito que me vengan a dar una charla de porqué violar está mal.

Muchas veces los que somos normales y procuramos hacer las cosas bien estamos hasta la

polla. Y que no puede ser que mientras haya tanta campaña, tanta sensibilización, tanta

historia, luego no entendamos, por ejemplo, que los depredadores sexuales no se rehabilitan

nunca. Y en nuestro Código Penal no exista la cadena perpetua, existe la prisión permanente

revisable, que es mentira, porque el límite máximo de prisión de unos 25 años a partir del

cual se van los por una conducta que te van sacando en tercer grado, no hay nadie que esté

en la cárcel más de 20 años en este país, nadie. Y no puede ser que tú tengas a un tío que tú

les estés… Y esto es verdad que lo hemos estudiado en sociología penal se estudia, no

puede ser que tú tengas un tío que lo que los psicólogos y los psiquiatras penales estén

diciéndole al juez esta persona va a violar cuando salga, que va a violar, que es, que está así,

que es que, que va a violar y se deshace. Eso no puede ser. Si hay ciertas personas que por el

motivo que sea, porque yo no soy psicólogo, yo no sé qué tipo de neura mental tiene la

peña, que por el motivo que sea no puede vivir en sociedad porque va a violar o a matar, no

se le puede sacar. Lo siento, se buscan alternativas dentro de lo que sea, pero no puede ser

que al tiempo que haya grupos feministas diciendo que la violencia es lo peor del mundo y

luego salgamos diciendo que es la cadena perpetua para violadores y se vota en contra, me

parece absolutamente incongruente. Entonces, para que sea tan, es importante que está

muy bien, evidentemente tratar de prevenir, pero lo que tampoco puedes hacer es estar

previniendo todo el rato y a la que pase algo grave, aquí, santas pascuas. Y otra cosa es que

esto, si no lo digo, reviento y ya me callo. Fatal el problema es que, por lo que veo de la

violencia de género todo lo que está derivando es una auténtica barbaridad y es una

violación de muchos principios del Estado de Derecho. Como la carga de la prueba es una
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barbaridad, por ejemplo, en un proceso de divorcio, antes con la denuncia de la mujer al

marido de violencia de género, el juzgado investigaba y en función de si lo veía más o menos

plausible, podía retirar la custodia de los hijos y el juez podía decidir si veía indicios y

demostraba que igual este pavo está haciendo violencia de género le quitamos la custodia de

los hijos. Antes era potestativo. El juez podía decidir, lo cual no me parece mal. Es decir, si

tienes al ex-marido que está pegando a la mujer, no me parece mal que le quiten la custodia

de los niños, pero que el juez lo vea y vea que lo que está pasando. Ahora es obligatorio, lo

introdujeron por decreto ley, porque me parece que se legisla por decreto ley, hace unos

meses, ahora en un proceso de divorcio va la mujer y dice mi marido me pega,

automáticamente, aunque el juez vea que no, automáticamente se pierde la custodia de los

niños hasta que se resuelva el caso, que son tres, seis meses, mínimo, mínimo, momento en

el cual ponen otra. Se están haciendo auténticas barbaridades y esto habría que mirarlo un

poco y cosa que se pueden hacer las dos cosas, que se puede procurar intentar acabar con

este tipo de violencias sin cargarnos todo el estado de derecho por el camino.

L: Vale, perfecto. Pues nada, si no tenéis más que añadir, pues ya estaría. Muchísimas gracias.

Ha sido una entrevista súper completa y ha estado súper bien. Muchísimas gracias de

verdad.

G: A ti, pues nada, si necesitas cualquier otra cosa aquí estoy.

L: Vale, pues muchas gracias.
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ENTREVISTA 5: ARNAU (ERC)

L: Jo soc la Lídia Pedro alumna de Sociologia de la Universitat Autònoma de Barcelona.

Aquest any estic cursant quart, el motiu pel qual estic desenvolupant el meu treball final de

grau. Aquest està destinat a investigar les diferents percepcions de la violència de gènere la

ideologia política en els joves. Aquesta entrevista serà anònima i el tractament de les seves

dades serà únicament utilitzats amb la finalitat de dur a terme la recerca. Aquesta entrevista

serà enregistrada per àudio i et presentaré el full de consentiment per tal de garantir que

aquesta gravació serà totalment privada. Llavors com a primer bloc així una mica d

introducció. Com et dius quants anys tens. On vius.

A: Em dic Arnau. Tinc 22 anys sóc de Figueres i estic vivint a Sant Cugat.

L: I llavors quins estudis tens o a què et dediques?

A: Actualment estic estudiant polítiques a la Facultat de Dret i bàsicament ara estic estudiant

i prou.

L:  Llavors la primera pregunta seria què tens tu per la igualtat efectiva entre homes i dones?

A: Jo crec que la igualtat entre homes i dones s'ha de treballar des d'una perspectiva

estructural no individual perquè moltes vegades sobretot l'extrema dreta de la dreta i no

tant de l'extrema dreta o de la dreta sinó també més centre rotllo ciutadans, també el discurs

de Ciutadans s'ha escoltat moltes vegades de que ho posen en el mateix sac. La diferència

individual en l'estructural que hi ha. Trobo que evidentment hi ha una diferència individual

entre homes i dones, és evident bàsicament pel que tenim entre les cames. Vull dir això és

així però estructuralment s'ha creat des de fa mil·lennis un sistema on els homes tenen el

poder per sobre de les dones completament. Ja no crec que sigui per un motiu físic perquè a

dia d'avui físicament no té cap sentit, poder a l’edat mitjana sí que hi havia una justificació

física, perquè doncs era tot molt més físic. Vull dir un home podia amb la dona perquè estava

més fort pel que sigui però a dia d'avui la força és en quins àmbits utilitza. La força no

s’utilitza pràcticament en cap àmbit. Llavors jo crec que jo això ja ve d'una estructura que

s'ha generat, una mica aprofitant aquesta força, per imposar-se en altres temes en altres

àmbits. Tenint en compte que el cinquanta per cent de la població si anul·la els altres 50 per

cent de la població. Home doncs et queda un món molt més fàcil en el qual treballar per

exemple, a la feina quan només hi havia els homes que treballaven i les dones sempre tenien

les tasques familiars les tasques de quedar se a casa. Si només el 50 per cent treballa tothom

té feina. Un debat que també s'ha generat últimament. El fet que la dona hagi entrat tant en

l'àmbit laboral molta gent està quedant se sense feina. Trobo que no és aquest el problema

sinó que hauria de reestructurar el món laboral de fer jornades més curtes perquè tothom
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pugui tenir feina. És més reestructurar l'àmbit laboral no tant el fet que la dona hagi entrat

en el món laboral.

L: Llavors la següent pregunta seria per a tu en què consisteix la violència de gènere?

A: Doncs bé la violència de gènere s'entén com a qualsevol violència intrafamiliar sigui

masculina i femenina. Però tenint en compte que el percentatge és tan alt d'homes sobre

dones jo crec que es pot generalitzar que la violència de gènere és el masclisme cap a dones.

El maltractament masculí cap a les dones. De fet hi ha un estudi que diu que un terç de les

dones mundials han patit assetjament en algun moment de la seva vida. Tothom coneix a

dones que ha patit algun assetjament en algun moment de la seva vida i s'ha trobat en

situacions incòmodes que pel simple fet que fos un home se sentís en superioritat doncs

patia una situació incòmoda ja sigui sortint de nit, ja sigui pel carrer, amb crits ja sigui a casa,

com fent-la callar perquè sóc l’home i m'has d'escoltar tu a mi, perquè sempre donant

aquesta sensació que està per sobre l'home de la dona, quasi sense fonament, sense una

justificació real sense certificació. Que sí que hi és, i aquí vull fer una crítica a la ciència

perquè a mi m'agrada parlar del cientisme que és quasi com una religió. Creure cegament en

el que diu la ciència i la ciència sempre ha explicat que la dona biològicament com

innatament té una relació amb els fills molt més pròxima. Però el simple fet d'haver estat 9

mesos dintre de la panxa ja tens com un vincle especial cap a aquesta cap a aquesta criatura.

Jo no vull tombar que aquest vincle existeixi. Vull dir si vols que sigui algo místic algo que

connecta més amb el teu fill o filla em sembla estupendo. Però aquest argument s'ha fet

servir moltes vegades. Per què la dona té més vincle amb la criatura. És la de que s'ha de

quedar a casa. És la que ha de cuidar de la llar i l'home és el que ha d'anar a treballar i ha

d'aconseguir els diners de la família. Aquest rol imposat per la ciència que també estàs

vinculat a les de quedar te casa etcètera. I llavors aquí ve la meva pregunta. Una mare que

adopti una criatura no pot tenir el mateix vincle amb la seva criatura que una mare

biològica? Jo considero que sí.

L: Llavors canviant de bloc, una mica més enfocant a l'àmbit polític. Si creus que la violència

de gènere és un àmbit important a tractar en les agendes polítiques.

A: Sí evidentment que sí. Estem parlant del cinquanta per cent de la població que està

reprimida. Per tant és evident que és un tema que s'ha de parlar. És un tema que ha d'estar a

totes les agendes polítiques. És un tema que s'hi ha d'invertir moltíssim. Sempre hi ha la

típica discussió de si el Ministeri d'Igualtat s'inverteix massa i hi ha massa calers posats. Que

molta gent pregunta, què és el que hem de canviar? En el món laboral ja està molt

normalitzat, i cobra tothom el mateix. Primer que no és veritat que en els alts càrrecs segueix
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havent hi molts més homes tot i que hi ha moltes més dones que surten amb estudis

universitaris que homes. Com s'entén que hi hagi més dones preparades que homes però els

alts càrrecs sempre són homes. És difícil d'entendre. Però jo crec que també s'ha d'estar en

les agendes perquè hi ha una enorme publicitat que s'ha de treballar que s'ha de limitar una

mica. Limitar tampoc poder és la paraula però s'ha de com controlar una mica en el sentit

per exemple de vincular sempre el blau amb el noi el rosa amb la noia quan el nen és petit se

li ha de donar la pilota. Quan la nena és petita se li una cuineta que si unes barbies... Sempre

hi ha una vinculació directa. Jo crec que això també és, no vull incloure el sistema capitalista

aquí però se li ha d'incloure perquè és així. El sistema capitalista clarament intenta encasellar

els homes en un aspecte i les dones cap a una altra. I trobo que la política i les agendes

polítiques també han d'intervenir aquí. En la publicitat per exemple i han d'intervenir en

àmbits com per exemple per què de petites a les noies ja només se'ls posa arracades. Perquè

qui ho ha decidit a un bebe només perquè tingui una cosa o una altra entre les cames ha de

portar o no ha de portar arracades. Vull dir ja decidirà més endavant si vol o no portar

arracades ja ve superposat que la dona ha d'anar de rosa, ha de portar arracades, ha de

saber cuinar...li estem sobreposant coses que no tenen cap justificació biològica. No és que

no hi ha justificació biològica i per això crec que ha d'estar dintre de totes les agendes

perquè hi ha molta feina a fer. En l'educació moltíssima feina, que se n'està fent, s'està fent

molta feina en educació. Sí que s'està fent molta feina però s'ha de treballar des de petits

trobo, les coses canvien en educació en generacions i generacions.

L: Llavors la següent pregunta seria si creus que l'administració pública ha d'invertir fons en

la sensibilització i prevenció del fenomen.

A: Sí sí sí. És el que he comentat on ha d'intervenir. I és que ha d'intervenir totalment. Ha de

controlar-ho. Vull dir sí el lliure mercat deixant que tot passi sense cap tipus de control sense

cap tipus d'intervenció pública. Hem vist que va cap a cap a una clara diferenciació de

gèneres entre homes i dones com han de vestir o amb absolutament tot. Doncs hi ha d'haver

una intervenció que de les coses que no tenen una justificació real.

L: I llavors quin creus que és l'objectiu del moviment feminista.

A: Jo crec que l'objectiu principal del moviment feminista és clarament la igualtat. Que no hi

hagi diferències entre homes i dones estructurals que com hem comentat abans individuals

hi són i seguiran sent. Perquè és així perquè és evident però estructurals s'han d'acabar. No

pot ser que una dona cobri menys. No pot ser que hi hagi menys dones en alts càrrecs. No

pot ser que es sobreposin coses pel simple fet de ser dones. I aquí sí que vull fer una mica de

crítica al moviment feminista, perquè m'hi sento molt identificat. M’agrada, m'agrada molt la
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idea de base la idea teòrica però a la pràctica considero que s'exclou a massa gent perquè es

fa molt d'èmfasi en intentar anul·lar una mica la feminitat. Crec que dintre del feminisme pot

seguir havent hi una dona que li agradi anar polida. Bé tenia la típica la típica feminitat molt

clàssica molt clàssica però no hem de per què anul·lar aquesta perspectiva per ser feministes

per ser iguals. Podem seguir seguint individualment diferents que en uns ens agraden més

un vestit d'una forma ser o d'una forma i una altres que ens agradi més ser d'una forma i

vestir d’una altra forma i ens agradin diferents aspectes de la vida. Però el que no pot ser és

que això representi que no tens les mateixes oportunitats a la vida. I hi ha una altra de les

crítiques que també m'agradaria fer el feminisme, que no vull que tot siguin crítiques, hi estic

molt a favor però crec que s'ha de s'ha de seguir treballant en el feminisme perquè trobo

que s'està agafant una variant. Hi ha molta gent i he parlat moltes vegades amb molta gent

sobre el feminisme, moltes noies sobretot, que no hi estan d'acord perquè constantment

creuen que com que la dona vol ser superior a l'home i com que és un moviment, sentim

moltes vegades inclús comentaris com de cupaires, de deixats. És un moviment que busca

una igualtat entre homes i dones. Vol acabar amb aquesta estructura que s'ha creat i no ens

hem de encasellar en què hi hagi, si hi haurà quatre caps escalfats que vulguin que les dones

dominin el món, però igual que hi ha quatre nazis escalfats por ahir, que no vull posar-los un

terme tarats, però una mica sí que ho són. I no podem incloure tot el feminisme perquè hi

hagi quatre caps escalfats que diguin que les dones han de dominar el món.

L: Llavors la següent pregunta seria a quins partits polítics es vota tant en les darreres

eleccions i quin creus que votaries en les següents.

A: Esquerra Republicana de fet he votat sempre Esquerra Republicana. I quin creus que

votaria a les següents. Jo crec que tornaria a votar Esquerra Republicana perquè trobo que és

molt important votar. Bàsicament perquè no decideixin per tu sense que tu hagis tingut cap

tipus d'elecció, que realment l'elecció que tens és extremadament petita però si tothom va a

votar realment els resultats són reflectits reflecteixen bé realitat de la població. Si hi ha molta

gent que no va a votar, al final el que surt no és real, és simplement gent que s’ha mobilitzat,

o la gent que es partits han aconseguit que es mobilitzés. Jo considero que s’ha de votar i soc

catalanista i d’esquerres, però si que hi ha algunes polítiques d’esquerra en les que no hi estic

gens d’acord, sobretot amb la llengua catalana ho estan fent malament, s’ha de defensar

més.

L: Perfecte. Llavors una mica, si coneixes les propostes polítiques que aporta el partit

d'Esquerra Republicana en termes de violència de gènere?. Però bé he portat les propostes

que va fer Esquerra Republicana per a les eleccions nacionals de l'any 2019 que és el
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programa que és més complet en termes de feminisme igualtat i gènere. I llavors les anem

comentant. En termes de feminisme igualtat doncs posar l'èmfasi en el paper de la dona com

a víctima directa i col·lateral de la repressió masculina. Acabar amb la bretxa salarial entre

homes i dones, garantir la paritat en totes les estructures administratives i incentivar la dona

en el sector privat. Obligar les empreses a elaborar plans d'igualtat i reconèixer a la

Constitució els drets de les persones LGTBI i aprovar una llei contra l'homofòbia i la

transfòbia. Llavors respecte aquestes propostes si creus que són mesures efectives i si estàs

d'acord amb aquest tipus de propostes?

A: A veure si es portessin a terme, evidentment que si, ara el que poso en dubte és fins a

quin punt s'estan portant a terme. Home l'última de la constitució del Dret les persones

LGTBI a aprovar una llei contra l'homofòbia i la transfòbia és clau. I no pot ser que estiguem

al 2022 i que no es reconeguin drets LGTBI ni hi hagi una llei que penalitzi l'homofòbia per

simplement que hi hagi algú que digui, vamos a cazar maricones, és que s'ha escoltat en

aquelles pallisses que va haver-hi. Hi ha d'haver hi un càstig extra per pura homofòbia perquè

per ja no és una pallissa a una persona sinó que a més a més a més és una pallissa per

homofòbia. Vull dir ha d'haver hi una llei que accentuï aquest fet. És una persona que està

apallissant una altra persona per simplement que li agrada dir que és algo considero super

bàsic i la transfòbia el mateix. I el tema d'obligar a les empreses a elaborar plans d'igualtat.

Home ja dintre de les administracions públiques s’està fent molt això de que hi hagi un

percentatge de dones i també dintre de les empreses s'ha d'obligar. Perquè si hi ha un

percentatge major de dones amb estudis universitaris en postgraus amb tot tipus de

formacions. Per què dintre de les empreses en el qual demanen gent formada segueix

havent hi molt més home que dona? Doncs si tens una plantilla de cent persones i 95 són

homes hi ha moltes posicions de l'empresa que poden ser ocupades per dones i compleixen

amb els requisits doncs obligar los a tenir un percentatge també de dones. Això em sembla

també estupendo. Ara fins a quin punt després de l'administració després Esquerra

Republicana apreta realment les empreses. Doncs bueno, lo de sempre.... a l’empresa

privada se la apreta poc. Acabar amb la bretxa salarial entre homes i dones és bàsic, i també

ho comparteixo. Ho haurien de compartir tots els partits polítics, però bé ho comparteixen

crec que bastants. Crec que això sí que si que s'ha treballat bastant bé, és algo que sí que

estem bastant bé. Sí que hi ha encara certs aspectes a millorar però sí que és algo que s’ha

avançat molt. Això sí que és algo que està bé. I els altres punts també estic d'acord. Vull dir si

estari d’acord hi estic molt d'acord però després el que s'acaba fent... Trobo que sí que es pot
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fer l'últim. Trobo que...clar esque tampoc depèn d'Esquerra Republicana si s'ha de reconèixer

dins de la Constitució perquè s'ha de presentar a nivell estatal.

L: Bé, llavors en termes de violència de gènere el que proposa Esquerra és formar en

perspectiva de gènere i violència masclista els professionals que ofereixen els serveis directes

a les dones especialment el personal judicial i el policial. Crear un pla integral contra la

violència masclista destinat als joves. I adaptar la legislació sobre violència masclista al

Conveni d'Istanbul i a la resta de normatives ratificades per l'Estatut. Llavors també sobre

aquestes propostes si estàs d'acord amb aquest tipus de propostes i si creu que són

efectives.

A: Sí sí estic d'acord. Crec que la primera s'hauria d'incloure, crec que hi ha d'haver-hi i això ja

no només és el tema de violència de gènere sinó també una perspectiva general molt més

una salut mental molt més gran. Hi ha d'haver una psicologia pública gegantina. Crec que

molts dels problemes tant de violència de gènere com de discriminació a la dona com de

molts altres àmbits de la vida si hi haguessin serveis de psicologia o teràpia per poder

psicologia perquè poder creus que medicalitzen massa el cervell i no hi estàs d'acord. Doncs

vés a teràpies o algú que et pugui donar eines per treballar els teus dubtes i els teus

problemes que tingués a casa. Però has de tenir un lloc on poder treballar psicològicament

perquè a dia d'avui com hem dit abans físicament ja quasi no tenim funcionalitat. Llavors

mentalment hem d'estar molt més no preparats però molt més sans és que vivim en un món

en el qual psicològicament és molt destructiu i llavors si no tens cap eina pública t'ajudi. I

crec que en la violència de gènere també és molt important perquè crec que un servei

psicològic ja no només de les persones afectades sinó també dels agressors perquè moltes

vegades no tenen ni idea de què està passant perquè estan fent això perquè viuen en un

sistema totalment masclista en un entorn totalment masclista. Pot ser que no tenen cap altra

visió i necessiten atenció que els expliqui que les coses no han d'anar així.

L: Vale, llavors a nivell personal si has observat comportaments o situacions on s'hagi

discriminat algú per raó de sexe? ja sigui a la universitat a l'escola a la feina o pel carrer...

A: A la universitat afortunadament no. Trobo que a més a més quan s'arriba a l'Uni crec que

dintre de la universitat està bastant ben treballat el tema hi ha bastanta conscienciació en

general però a l'escola, a la feina, al carrer, mils de comentaris de crits barroers de noies que

van pel carrer, de amics de tota la vida comentant com va vestir aquesta o això li ha passat

perquè va vestir de tal manera. Me'n recordo d'una situació a més a més per desagradable

d'un amic de tota la vida. A cinc del matí jo ja super cansat a la discoteca i amb ganes de

marxar. Venir-me a dir, va anima’t i anem a fer una ronda de tocar culs. Jo vaig dir però anem
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a veure què vols dir. Una ronda de tocar culs? i li vaig preguntar què vols dir una ronda de

tocar culs, si home que si ens ho passarem bé, i encara hi ha aquesta sensació de que gent

tren els quals tu creieis que és súper normal i que ve d'una família al qual han ensenyat, que

a la mateixa escola que tu, ha viscut experiències molt similars a tu. I segueix pensant que la

dona pot ser un objecte directament. Vull dir que pot ser un entreteniment simplement que

és simplement un cul que està al servei teu de tocar-lo quan vulguis perquè tu et fa gràcia i ja

està i que físicament la veu és inferior. No passarà res. De situacions d’aquestes si que me’n

he trobat i és bastant trist la veritat, i més de gent pròxima.

L: Llavors també s'hi acudeix algun exemple sobre discriminació per raó de sexe en els

mitjans de comunicació l'àmbit polític jurídic o inclús esportiu com l'àmbit més institucional?

A: El sistema en l'àmbit esportiu bàsicament primer i que sense ser una realitat de que hi

hagi una diferència gegantina entre un esport masculí on l'esport femení perquè últimament

s'ha vist sobretot en el tema del Barça que s'ha emplenat l'estadi s'ha omplert el Camp Nou

veient el Barça femení i que realment si qualsevol persona es posa a mirar un partit del Barça

femení, sí que és un esport diferent. Sí que és diferent però pot ser igual entretingut. Vull dir

moltes vegades televisió que el futbol femení ha de ser una merda que juguen molt

malament. No és veritat. Qualsevol persona que vulgui mirar un partit a s’entretindrà tindrà

pràcticament igual o igual. Vull dir que en l'àmbit esportiu no tant perquè el mateix esport

discrimini les dones sinó per la gent que hauria d'aportar a que aquest esport sigui més vist.

Creu que pel simple fet que són dones serà pitjor i serà menys entretingut. I en l'àmbit dels

mitjans de comunicació amb els mitjans de comunicació sí que hi ha bastant de discriminació

sobretot en el tema dels anuncis. I és que el tema dels anuncis és lamentable que hi ha certs

anuncis que son patètics. I el partit de futbol per exemple que sempre seguint els anuncis de

cotxes i de cases d'apostes és que estem constantment a la tele està constantment

encasellant l’home ha de pensar així la dona ha de pensar d'aquesta manera i excloent

totalment la dona de mirar partits de futbol. És que jo puc entendre que una dona que no ha

viscut un moment futbolístic a casa és que no té cap tipus d'interès cap al futbol. És normal

perquè no se la integra, no se sent còmode en aquest ambient. És normal.

L: I llavors, per últim aquest bloc si creus que actualment es discrimina per raó de sexe en la

quotidianitat.

A: En aspectes com el tema del crits pel carrer. Si que hi ha hagut alguna vegada en alguna

discussió que dóna la sensació de que l'home està parlant per sobre de l'hombro de la dona

per simplement ser un home. Com que té més raó no perquè estigui argumentant millor ni

perquè tingui raó del que està dient sinó simplement és un home. I tinc més raó que tu
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perquè sóc un home i això sí que moltes vegades no tant que sigui real de dir comentaris

calla o no tens raó perquè ets una dona. No tant amb comentaris directes. Però sí que veus

que hi ha un rerefons que veu que té raó simplement perquè és un home i ell a l'altra banda

té una dona i molt molt molt molt encara hi ha molt el tema de relacionar moltes dones que

són que són tontes directament sobretot en el tema de la conducció, en la conducció els

comentaris de segur que és una dona. Vull dir ho he escoltat tantes vegades i amb gent que

dius, gent que no t’ho esperes, que ha viscut experiències molt similars a les teves. I dius

segur que és una dona. Que vols dir que segur que és una dona? Ha anat a l'autoescola igual

que un home, ha conduït probablement igual o més que un home. Vull dir per què una

persona que està fent una tonteria amb el cotxe ha de ser una dona? en el tema de la

conducció sí que és algú molt encara molt arcaic això sí. I altres aspectes en concret. Tampoc

et podria dir ara mateix no em ve res més al cap però sí que n'hi ha si que n'hi ha.

L: Vale. A continuació et posaré uns vídeos de campanyes de prevenció per a la violència de

gènere. El primer vídeo és amb motiu del 25N fomentat pel Departament de Feminismes i

Igualtat de la Generalitat i és aquest. (Reproducció del vieo)

L: Aquest seria el primer vídeo, primer si creus que aquest vídeo representa una realitat

quotidiana?

A: Sí totalment. I no crec que m'hagi d'allargar molt més. És que sí.

L: I llavors, quina creus que és la finalitat del vídeo?

A: Bé consensuar una mica a la gent que aquests comentaris que poden semblar molt

normal, que estan molt normalitzats. Jo afegiria novament el tema de la conducció de “segur

que és una dona”, que està sempre normalitzada de la societat que no són normals. Vull dir

que no s'han d'acceptar com a tal sinó que són micromasclismes que es diuen.

L: Llavors tu, com t'ha sentit veure aquest vídeo?

A: Són situacions desagradables que són situacions en la qual no poden, no haurien de

passar per alt. No hauríem de passar per alt. És molt complicat, també entenc que és molt

complicat que una dona pugui sobreposar-se a ella sola a aquests comentaris a més a més

quan sobretot el que deia el que acabà dient tampoc és tan bona, i ho deia amb aquest to de

superioritat, de intentar sobreposar i començar a argumentar i començar a encarar-te amb

aquesta persona perquè t'ha fet sentir incòmode per aquests comentaris, entenc que sol ser

complicadíssim. Per tant el que s'ha de fer és una conscienciació perquè aquests comentaris

no es normalitzin i que no passin.

L: Quin creus que és el paper que representi l'home en aquests vídeos?
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A: El de la figura dominant que és el paper real, el paper que hi ha a la realitat en un

percentatge lamentablement massa alt d’homes.

L: Ara a continuació et posaré dos vídeos. Son dues campanyes del Ministeri de la Igualdad

(Reproducció dels dos vídeos)

A: Entenc que és un assetjament laboral, entenc que és jefe una treballadora.

L: Llavors bé si creus que aquests dos vídeos representen una realitat quotidiana? primer

hem vist com escenes quotidianes que es poden trobar les dones en el seu dia a dia i en el

segon està més enfocat cap a on cap a les víctimes i l'atenció cap a les dones.

A: Si, sobretot per exemple el tema de les jo crec que es poden sentir bastant incòmodes en

les mirades penetrants entre transports públics per exemple aquell últim que sortia del

primer vídeo. Pot passar i l'altre intenta sempre com convèncer a la noia de que ens ho

passarem bé i serà guai. És com intentar quasi fer-la creure que encara que inicialment no

sigui la seva voluntat que sí que ha de venir a mi, ja des d’aquesta posició de superioritat, de

que t’estaràs enrotllant amb el jefe... és algo que et pot aportar coses positives... I llavors la

cosificació de l’escot per presentar el seu projecte, que és algo que encara passa molt a la

vida quotidiana i sobretot a les discoteques. En el tema de que les dones entrin gratis fins a

una certa hora i al final és com un producte. No és com tota la resta de gent, veniu que tenim

moltes dones i moltes noies han entrat gratis. Llavors com que crida l'atenció que hi hagi

moltes noies a dintre i llavors són com l'objecte de diversió i d'entreteniment de la discoteca

això sí que passa.

L: Llavors quina creu que és la finalitat aquests vídeos?

A: Ara mateix d’abans jo crec conscienciar, intentant no normalitzar aquestes situacions de

que una noia, són coses molt bàsiques considero, de que una noia que presenta un projecte

és una persona que està presentant un projecte i que s'ha de valorar el seu projecte no de si

porten millor o pitjor escot.

L: I com de sentit?

A: Violent i violent de que hi segueixen havent situacions del meu gènere que actuïn així, de

que no ens tractem com a persones, les nostres diferències individuals i ja no de gènere. Hi

ha gent que li agrada el futbol, hi ha gent que li agrada llegir, i gent que li agrada tocar la

guitarra i gent que li agradarà anar a passejar amb el gos que vulguis... Doncs els hem de

tractar com a individus. Cadascú té les seves aficions no com un home i una dona no perquè

és un home ha de passar això i perquè és una dona de passar allò altre. I em sento violentat

de que hi hagi tants comportaments d'homes que pel simple fet de ser homes es senten

superiors. Home com a home em sento bé, malament.
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L: I quin creus que és el paper que representa l’home en aquests videos?

A: Bé doncs el de l’home superior el de l'home real. La realitat que tenim llavors.

L: Per últim en quin dels tres vídeos t’ha agradat més?

A: El primer i el segon home perquè el tercer per poder només enfoca un tema en aquest cas

el tema laboral que és important però no només parla d’un tema i els altres han parlat de

més temes. I a més a més amb comentaris que realment els hem pogut sentir que són com

molt normalitzats.

L: I quins aspectes creu que s'haurien de tenir en compte a l'hora de plantejar una campanya

de prevenció de violències de gènere? O què creus que s'hauria d'incorporar en aquests

vídeos o si aquests els has vist bé?

A: Jo crec que és estàn bé aquests vídeos, poder més en el tema del món nocturn, en el món

nocturn és terrible en quant a discriminació de gènere és “horrendo”. I la música inclús, ja

obertament crítica cap al “reageton” no es pot , considero que no pot estar tan normalitzat,

una lletra que es balli lliurement i que es canti lliurement, que discrimina tant la dona i que la

posa com un objecte allà quiet penetrable que és algo super primitiu. Crec que s'hauria de

fer molta més campanya sobre el món nocturn i sobre la música perquè afecta la mentalitat

de la gent estar constantment escoltant “la mamada, la mamada” i de “duro contra el muro”

i que són...

L: Bé doncs si hi ha alguna cosa que vulguis afegir o que pensi que ens hem deixat de

comentar amb relació els temes que hem parlat durant l'entrevista.

A: Jo crec que no.

L: Doncs moltes gràcies pel temps dedicat a l'entrevista.

A: A tu.
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